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مصیبت های امروز غزه ریشه   
دارد،  دیروز  سازش های  در 
خون ده ها هزار مؤمن که حتی 

مجال بر زمین ریختن هم نیافت و بر سقف ها 
و دیوارها پاشیده شد به گردنِ وادادگان  در 

نسل های قبلی فلسطینی است.

مباحث    یك سری  منطق  در 
داریم  بنیادین  و  مبنایی 
مباحث  این  چه بسا  و 

و  ندارند  منطق  تخصص  که  افرادی  برای 
داشته  آگاهی  مبانی  این  به  نمی خواهند 

باشند، لازم و ضروری است.

 در مورد موضوعی مثل انرژی   
اما تاکنون کسی حرفی نزده؛ 
با هزار  بیاید  باید  لذا فقیه ما 

زحمت از سطح قواعد کلی و عام شروع کند و 
بعضی از گزاره های احکام را در بیاورد که معمولاً 

در یك دوره، امکانش هم نیست.

در    فلسطین  مقاومت  روزها  این 
نظامی  شکست  از   پس  غزه، 
محیرالعقول دشمن سرتاپا مسلح 
صهیونی، دارد در عرصه رسانه و 

عملیات روانی نیز پیروزی های پیاپی و شگفت انگیزی 
را  آن  انتظار  نیز  ما  خود  که  چیزی  می کند.  کسب 

نداشتیم! 

همراه،    تلفن  واردات  فرایند 
چه به صورت رسمی و چه از 
طریق مسافری، روند قانونی 

اطلاعات  ثبت  شامل  روند  این  دارد.  مشخصی 
دستگاه در سامانه های مختلف مانند سامانه جامع 

تجارت، سامانه همتا و سامانه گمرك است.

در این پروژه های مشترك، چین   
در  و  دارد  را  بالا  دست  همیشه 
در  نمایشگاه  لحظه  بر  نتیجه 

در عین حال خواسته های  و  تأثیر می گذارد  فیلم ها 
سرمایه گذاران چینی را در نظر می گیرد. 

ورودعمیقچینبهعرصهفیلموسینمایجهان

رهبر انقلاب با اشاره به آیاتی از قرآن کریم 
که بغض و کینه دشمنان اسلام را بزرگ تر از 
آنچه بر زبان و رفتار آنها جاری است می داند، 
گفتند: اینکه نمایندگان کنگره آمریکا برای 
قاتل و عامل تکه تکه کردن هزاران کودك 
و  می کنند  تشویق  را  او  و  می زنند  کف 
هواپیمای  که  آمریکایی  ناو  کاپیتان  به  یا 
مسافربری ایران با 3۰۰ سرنشین را سرنگون 
کرد مدال تشویقی می دهند، نمونه هایی از 
باطن خبیث و دشمنی ها و کینه های آنها 
است که پشت لبخندهای دیپلماسی پنهان 
است و باید در مقابل این حقایق، چشمان 
خود را باز کنیم و به تعبیر قرآن، به دنبال 
دوستی پنهانی با آنها نباشیم. باید مراقب 
باشیم که با چه کسی مواجهیم و با چه کسی 

معامله می کنیم و حرف می زنیم.
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سیاسـت

پیامبر اسلام حضرت  بعثت  در سالروز 
محمد مصطفی)ص( صبح دیروز رؤسای 
سه قوه و جمعی از مسئولان نظام، سفرای 
کشورهای اسلامی و قشرهای مختلف 
مردم با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 

معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند.

رهبر انقلاب در این دیدار بعثت را جریانی 
مستمر و همیشگی و مهمترین درس آن 
را  مسلمانان  بویژه  بشری  جوامع  برای 
بکارگیری عقل و ایمان به منظور ایجاد 
تحول فکری و ادراکی دانستند و تأکید 
کردند: در دوره کنونی، جریان مقاومت 
که از پیروزی انقلاب اسلامی آغاز شد، 

جلوه ای از بعثت است که با بکارگیری عقل و ایمان توانست 
ملت های مسلمان و حتی غیر مسلمانان را بیدار کند و به 
زانو در آمدن رژیم صهیونیستی در مقابل غزه و لبنان نتیجه 

همان مقاومت است.

حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک عید مبعث به ملت ایران و 
امت اسلامی و همه آزادی خواهان و آزادگان جهان، تقارن این 
عید با ماه بهمن یعنی ماه پیروزی انقلاب اسلامیِ برخاسته 
از جریان بعثت را گرامی داشتند و گفتند: بعثت یکی از 
بزرگ ترین و برترین رخدادهای تاریخ بشریت است چرا که با 
ایجاد تحول عظیم فکری و ادراکی، تحولی عظیم و بی نظیر 

در مردم آن دوره و ادوار پس از آن ایجاد کرد.
ایشان ابزار پیامبران برای ایجاد تحول در جوامع بشری را دو 
عنصر عقل و ایمان خواندند و افزودند: پیامبران با بیدار کردن 
عقل و ایمان موجود در درون انسان ها، به بشر برای یافتن 
راه رشد و صراط مستقیم کمک می کنند و علت تأکید مکرر 

قرآن بر تفکر، تعقل و تدبر همین مسئله است.
رهبر انقلاب، ایمان و رکن اصلی آن یعنی توحید را شاکله 
جهان بینی اسلامی و پایه تشکیل جامعه اسلامی خواندند و 
خاطر نشان کردند: بعثت حادثه ای دفعی و مخصوص یک 
روز نیست بلکه جریانی مستمر و همیشگی است که به شرط 
بکارگیری عقل و ایمان، می توان از برکات و درس های آن 
در همه دوره ها برای ایجاد تحول فکری و عملی و اصلاح 

مشکلات استفاده کرد.
ایشان یکی از پیام های مهم بعثت برای همه دولتها و ملتهای 
مسلمان را باور به حقیقتِ »از آنِ خدا دانستن عزت« خواندند 
و گفتند: با برخورداری از عزت الهی، هیچ دشمن و عامل 
بیگانه ای قادر به اثرگذاری منفی در هیچ از یک ساحت های 

روحی و جسمی نخواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای نگاه عقلانی به حوادث امروز دنیا 
اسلامی  و  بزرگ  ایران  مسئولان  بخصوص  همه  برای  را 
برای  استعمار  رویکرد  تبیین  در  و  برشمردند  ضروری 
غارت جوامع بشری گفتند: تاریخ استعمار نشان دهنده سه 
مرحله ی »غارت منابع طبیعی«، »غارت فرهنگی و تخریب 
فرهنگ های اصیل« و »غارت و تصرف هویت ملی و دینیِ« 
ملت ها است و امروز نیز دستگاههای قدرتمند و شیطانی عالم 
در حال تحمیل هر سه مرحله استعمار علیه ملت ها هستند.

و  استکباری  قدرتهای  رأس  در  را  آمریکا  دولت  ایشان 
جهان  مالی  قدرتمندان  نفوذ  تحت  دولتی  و  استعمارگر 
خواندند و افزودند: کارتال های بزرگ مالی هر روز به شیوه ای 
برای تغییر هویت و مصالح ملت ها و گسترش نفوذ استعماری 
خود در حال نقشه کشیدن هستند و به تعبیر قرآن، هر چه 

شما را دچار مشکل کند آنها می پسندند.

رهبر انقلاب با اشاره به آیاتی از قرآن کریم که بغض و کینه 
دشمنان اسلام را بزرگ تر از آنچه بر زبان و رفتار آنها جاری 
است می داند، گفتند: اینکه نمایندگان کنگره آمریکا برای 
قاتل و عامل تکه تکه کردن هزاران کودک کف می زنند و او 
را تشویق می کنند و یا به کاپیتان ناو آمریکایی که هواپیمای 
مدال  کرد  سرنگون  را  سرنشین  با ۳۰۰  ایران  مسافربری 
تشویقی می دهند، نمونه هایی از باطن خبیث و دشمنی ها 
و کینه های آنها است که پشت لبخندهای دیپلماسی پنهان 
است و باید در مقابل این حقایق، چشمان خود را باز کنیم و 

به تعبیر قرآن، به دنبال دوستی پنهانی با آنها نباشیم.
ایشان با تأکید بر ضرورت هوشیاری در مواجهات جهانی، 
تاکید کردند: باید مراقب باشیم که با چه کسی مواجهیم و با 

چه کسی معامله می کنیم و حرف می زنیم.

حضرت آیت الله خامنه ای، جریان مقاومت در دوره کنونی 
اسلامی  انقلاب  از  برخاسته  و  نبوی  بعثت  از  رشحه ای  را 
ایران خواندند و با اشاره به پیروزی شگفت انگیز غزه گفتند: 
این منطقه کوچک و محدود توانست رژیم تا دندان مسلح 
صهیونیستی و متکی به پشتیبانی کامل آمریکا را به زانو 
درآورد و این پیروزی ناشی از بکار بستن عقل و ایمان و دل 

بستن به خدا و اعتقاد به عزت الهی است.
ایشان ایستادگی حزب الله سرافراز با وجود خسارت از دست 
دادن شهید نصرالله را نمونه ای دیگر از جلوه های درخشان 
مقاومت در عصر حاضر برشمردند و افزودند: مگر چند انسان 
بزرگ در دنیا در حد و اندازه سیدحسن نصرالله وجود دارد؟ 
با از دست رفتن چنین شخصیتی و در حالی که دوست و 
دشمن خیال کردند کار حزب الله تمام شد، حزب الله نشان 
داد نه تنها پایان نیافته است بلکه در مواردی با انگیزه بیشتر 

در مقابل رژیم صهیونیستی ایستادگی کرد.
در ابتدای این دیدار آقای پزشکیان رئیس جمهور، هدف 
بعثت انبیاء را اقامه حق و عدالت برای از بین بردن اختلافات 
و درگیری ها برشمرد و با اشاره به نخستین اقدام پیامبر اکرم 
پس از هجرت به مدینه برای ایجاد پیمان برادری میان قبائلِ 
ایران،  از همیشه  امروز بیش  دارای اختلاف دیرینه گفت: 
جوامع اسلامی و همه ملل به پایبندی به این نگاه احتیاج 

دارند. 
آقای پزشکیان در پایان با اشاره به جنایات قدرتها و ریختن 
خون مسلمانان و کودکان به بهانه های مختلف، خاطرنشان 
کرد: با وحدت و انسجام مسلمانان، زمینه تحقق عدالت فراهم 
آشفته  و خونریزی  تداوم جنگ  برای  و خواب ستمکاران 

خواهد شد

پشتلبخندهایدیپلماسی،
کینههایپنهانینهفتهاست

خون های غزه 
به گردن کیست؟

جنگ دومِ جهانی، مدرسه است. یکی از درس هایش نفی مدخلیت 
عددِ کشته ها در تعیینِ طرف پیروز است. ثبت بیش از ۶۰ میلیون 
کشته از متفقین به عنوان فاتحان در برابر ۱۲ میلیون کشته از 
متحدین به عنوان بازندگان، کافی است تا برای همیشه بدانیم 
بحث از تعیین طرفین غالب و مغلوب و پرسش از پیروز کیست؟، 
با حساب و کتابِ تعداد کشته ها و مقایسه آن ها، تا چه حد لغو 

است. اما... 
از ۷ اکتبر ۲۰۲۳ تا ۱۹ ژانویه ۲۰۲۴ را با چه شمارش کنیم؟! 
یک سال؟ ۱۵ ماه؟ ۴۷۰ روز؟ ۱۱ هزار ساعت؟ ۶۷۰ هزار دقیقه؟ 
بی تردید منصفانه ترین روش برای مرور این ایام، ثانیه هاست. ۴۰ 
میلیون لحظه ... در لحظه به لحظه این ایام، در این ۴۰ میلیون 
مرتبه، خون های مقدس و معصومی ریخته شد که هرکدامش 
قرار و استقرار را از انسان می رباید. فارغ از تلاش برای اثباتِ وجه 

انتصاری آن، باید روشن شود که این خون ها به گردن کیست؟! 
که  کنیم  القا  آفرین  غرور  و  حماسی  فُرم  یک  با  می توانیم 
دستاوردهای طوفانِ مردم غزه آنقدر عظیم است که ارزش اش 
را داشت که برای خلق آن بیش از این هم در پیشگاه تاریخ و 
بشریت، قربانی داشته باشیم ... می توانیم با یک خشم تمدنی، 
جنون تکنولوژیک و انحطاط ایدئولوژیک غرب را قاتل مباشر 
هزاران زن و کودک غزاوی بدانیم و منطق بچینیم که ذبح جمعی 
۵۰ هزار انسان هزینه ای بود تا خبر فروپاشی نظام ارزشی مدرن 
را به گوش همگان برساند ... می توانیم با زنده کردن عقده های 
فروخفته از مردان جمهوری اسلامی، به مداخلات دائمی آن ها به 
عنوان مشارکت کنندگان در این پرونده ضریب بدهیم و آن ها را 
به جرم کارکِشی  نیابتی، در تصویر ذهنی خود محاکمه و تیرباران 
نماییم ... می توانیم ساده تر و سیاسی تر هم باشیم و همه لعن ها 
و نفرین های خود را به تیم نابکار و جنایتکار فعلی، پروتکل های 
دانشوران صهیون و الهیاتی چون برخیز اول تو بکش، نثار کنیم. 

اما می توانیم کمی از قتلگاه غزه بیشتر فاصله  بگیریم و بیابیم که 
زمینه سازان اصلی این فاجعه، دقیقا همان ها هستند که امروز 
نیستند ... همان ها که در گفتگوهای راجرز به رژیم آموختند 
پیش پای ما جز مقاومت مسیری دیگری هم هست و برای انتخاب 
آن نیاز داریم تا کمی بیشتر کشته شویم ... همان ها که در کمپ 
دیوید، جنگنده ها را بد عادت کردند که اگر هدفمندتر رهاکنی 
زودتر پسرعمو بودنمان را به یاد خواهیم آورد ... همان ها که در 
اسلو روی کاغذ نوشتند که غده شما چندان هم سرطانی نیست 
و بدهید ما هم از آن به صورتِ خودگردان بمکیم ... همان ها که 
در مادرید، گرا دادند که انتفاضه چی ها اقلیتی تندور هستند که 
باید برای حذفشان در انتخابات ها از ما حمایت شود ... همان ها 
که در نیویورک شاخه زیتون به دست گرفتند و دست سنوارها ، 

حمدان ها و عایش ها را برای یک تاریخ از سلاح خالی کردند ... 
مصیبت های امروز غزه ریشه در سازش های دیروز دارد، خون 
ده ها هزار مؤمن که حتی مجال بر زمین ریختن هم نیافت و 
بر سقف ها و دیوارها پاشیده شد به گردنِ وادادگان  در نسل های 
قبلی فلسطینی است. کسانی که در همه دادگاه های ذهنی امروز 
غایب هستند. اگر امروز انسان فلسطینی مافوق تصور ایستاده و 
بی محابا هزینه می دهد، دلیلش این آگاهی تاریخی است که برای 
او سراب مذاکره و سازش به انتهای خط رسیده و برای انفتاحی 
دیگر باید هزینه های تحمیلی همان مسیر را قبل از آن که عمیق تر 

و سنگین تر شود پرداخت نماید .

ایرانچگونهمیتواندتهدیدزنگهزورراخنثیکند؟

مهدی افراز

رزمایشیباپیاممشخص
بهترامپ

 نیروی دریایی سپاه پاسداران گسترده ترین رزمایش چند 
سال اخیر خود را شروع کرده است؛ این رزمایش با هدف 
تمرین انواع عملیات رزم دریایی و تصرف اهداف از پیش 
تعیین شده در نقاط حساس خلیج فارس انجام می گیرد. 

در خصوص این رزمایش چند نکته باید ذکر گردد.

وضع  احتمال  و  ترامپ  دولت  آمدن  کار  روی  با   .۱
اینگونه  ایران،  نفت  صادرات  بر  بیشتر  محدودیت های 
استنباط می شود که سپاه پاسداران قصد دارد پیغامی را 
به کاخ سفید و متحدانش ارسال کند که هرگونه تلاش 
برای جلوگیری از صادرات نفت جمهوری اسلامی موجب 
اختلال در امنیت صادرات انرژی در خلیج فارس خواهد 

شد.

۲. ترامپ اعلام کرده که فشار بر ایران را تشدید خواهد 
کرده  اعلان  کشور  این  با  توافق  برای  شرایطی  و  کرد 
)ازجمله ۱۰ بار راستی آزمایی( که تحقیرآمیز است و 
بعید می نماید که دوطرف در خصوص تحدید برنامه اتمی 
جمهوری اسلامی به یک توافق مشخص دست یابند؛ در 
نتیجه بالا گرفتن تنش ها در روابط تهران و واشنگتن دور 
از انتظار نیست و رزمایش سپاه جهت آمادگی برای ورود 

به آن شرایط ارزیابی می گردد.

۳. درگیری نظامی ایران با آمریکا در دوره ترامپ بعید به 
نظر می رسد اما احتمال حمله اسرائیل به تاسیسات اتمی 
جمهوری اسلامی در این دوره بعید نیست؛ خصوصا که 
نتانیاهو ریسک پذیر بوده و با توجه به انتقادات در پی 
شکست در غزه و عقب نشینی از این باریکه، احتمالا به 
دنبال یک اقدام نظامی جهت تثبیت و تحکیم موقعیت 
خویش درسیاست اسرائیل خواهد بود. در نتیجه سپاه 

باید آمادگی خود را برای هر وضعیتی بالا ببرد.

۴. به نظر می رسد در صورت اختلال در صادرات نفت 
ایران، سپاه نیز اقداماتی را در دستور کار خود قرار دهد 
از کشتی ها و در صورت لزوم توقیف  بازرسی  از جمله 

محموله های کشورهای متخاصم.

یمنی ها  قاطع  پاسخ  و  یمن  علیه  آمریکا  اقدامات   .۵
نشان می دهد که دنیا احتمالا نبرد بر سر کنترل تنگه 
این  و  باشد  دریای سرخ شاهد  در  نیز  را  المندب  باب 
امر اهمیت و حساسیت خلیج فارس و تنگه هرمز را نیز 
یادآور می شود. بنابراین لازم است نیروی دریایی سپاه با 
رزمایش گسترده نشان دهد که تنگه های هرمز و باب 
المندب می تواند پاشنه آشیل ترامپ و متحدانش شود 
و بهتر است از اعمال سیاست خصمانه نفتی علیه ایران 

دست بردارد.

ایران  امنیتی همیشگی  بوده که دکترین   شایان ذکر 
یا  برای همه  انرژی  از خلیج فارس و صادرات  استفاده 
هیچکس بوده و قطعا در صورت تصمیم جدی ترامپ برای 
اخلال در صدور نفت جمهوری اسلامی، عابربانک های 
آمریکا در ساحل جنوبی شاخاب پارسی جزو لیست تنبیه 

شوندگان توسط محور مقاومت خواهند بود.

 عربستان یادش نرفته که ۱۰ پهپاد یمنی در چشم برهم 
رسانده اند؛  نصف  به  را  پادشاهی  این  نفت  تولید  زدنی 
پهپادها و موشک های یمن هم پیشرفته تر از سال ۲۰۱۹ 
شده اند و هم زیادتر و نیز کیفیت خود را در حمله به 
اسرائیل نشان داده اند. در نهایت باید گفت به نظر می رسد 
سپاه قصد دارد با رزمایش در خلیج فارس ابزارهای خود 
را برای تحمیل نظراتش بر آمریکا و متحدانش را یادآور 
شود و به ترامپ این پیغام را بدهد که در صورت بروز 
اتمی  اقدامات خصمانه، هم احتمال تغییر در دکترین 
ایران و هم اختلال در آبراه های مهم دنیا یعنی هرمز و 
باب المندب برای ایالات متحده و متحدانش وجود دارد.

علیرضا تقوی نیا

جمهوری آذربایجان احتیاج دارد از طریق زمینی به نخجوان 
متصل شود و به این منظور، وجود مسیر ریلی امن و پایداری 
که بتواند به صورت بلندمدت به آن اتکا کرده و با آزادی عمل 
به حمل ونقل کالا و مسافر میان سرزمین اصلی خود و نخجوان 
افزایش  برای  موضوع  این  می رسد.  نظر  به  ضروری  بپردازد، 
پیوستگی سرزمینی این دولت نیز اهمیت دارد. آذربایجان برای 
تحقق چنین مسیری علیرغم مخالفت ارمنستان، به دنبال ایجاد 
مجموعه ای از راه های ریلی و جاده ای در خاک ارمنستان و به 

موازات مرز ایران تحت عنوان »کریدور زنگه زور« است.

این مسیر از دید جمهوری آذربایجان تنها در صورتی کارآمد و 
قابل اتکا است که یا با جدا شدن آن از خاک ارمنستان و الحاق 
به خاک آذربایجان، تحت حاکمیت باکو قرار گیرد و یا آنکه در 
حیطه این کریدور آزادی عمل و کنترل کامل داشته باشد؛ که 

البته با توجه به سوابق باکو و ضعف مفرط ایروان بخصوص پس از 
شکست در جنگ اخیر قره باغ، احتمال بالایی وجود دارد که پس 
از مدتی آذربایجان با یک عملیات برق آسای نظامی، این منطقه 
را -که در روایت خود آن را بخشی از خاک آذربایجان تاریخی 

می خواند- به قلمرو خود الحاق کند.

در این میان، راهبرد ایران عمدتاً متمایل به نوعی انفعال و در 
عین  حال ایجاد مانع در راه پیشبرد چنین طرحی با اقدامات 
سیاسی و نظامی بوده است؛ حال آنکه ما مجبور به انتخاب بین 
رضایت به ساخت این کریدور و یا مانع تراشی مطلق برای پیشبرد 

آن نیستیم!

ایران امکان مشارکت مثبت در این پرونده را توأم با حفظ منافع 
ملی خود دارد. به این منظور ابتکار موسوم به »کریدور ارس« 

مطرح شده که البته اکنون پروژه عمرانی آن در بخش جاده ای 
در جریان است، اما مذاکراتی برای احداث مسیر ریلی نیز که 
اهمیت راهبردی بالاتری دارد، در این چارچوب انجام شده است.

مهدی محمودی منتصر
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 حکومت در فقه انرژی 
سرمایه گذاری کند

اینکه  بر  میشل فوکو یک نظریه ای مطرح کرد مبنی 
دانش، امتداد قدرت است؛ به تعبیری، دانش ها، تولید 
نظریه  این  اینکه  ضمن  هستند.  قدرت  دستگاه های 
علم  تاریخ  در  ما  زیرا  است؛  قابل نقد  خود  کلیت  در 
ضد  بلکه  و  غیروابسته  افراد  که  داریم  را  دانش هایی 
قدرت مستقر، آنها را تولید کرده اند. البته دانش هایی هم 
داریم که دستگاه قدرت در تولید آنها سهیم بوده است. 
اما فی الجمله، این حرف دقیقی است. در منابع دینی ما 
هم دانش را قدرت معرفی کرده و فرموده است: العلم 
سلطانٌ. قله ها یا خاکریزهای دانش، مخصوصاً دانش های 

هزینه بر، قائم به حکومت ها هستند. 

پیشرفت  کمی  که  هسته ای  دانش  است  جمله  آن  از 
در آن، مستلزم صرف هزینه های گزافی است. معمولاً 
مواردی  در  خصوصی  سرمایه گذاران  و  دانشمندان 
سرمایه گذاری نمی کنند که احتمال پیشرفت، ۵ درصد 
کار  دانش ها،  خاکریزهای  در  سرمایه گذاری  لذا  است؛ 
برای  انرژی  مسئله  اگر  من  گمان  به  است.  دولت ها 
حکومت اسلامی مهم است که حتماً هست و اگر تحفظ 
بر حیث اسلامیت آن نیز مهم است که حتماً هست، 
نتیجه قهری این دو نکته این است که خود حکومت 
باید وسط بیاید و از یک سری فقیهان هم بخواهد که 

فقه انرژی را در بیاورد. 

فقیهی که می خواهد در حوزه انرژی اظهارنظر کند نیز 
این حوزه داشته  زیسته ای در چرخۀ  تجربه  باید یک 
بتواند  انرژی  حوزه  در  فقیهی  یک  است  محال  باشد. 
حرف متقن و پیش برنده بزند و درعین حال خود انرژی 
هسته ای را بازدید نکرده باشد و در بستر موضوع آن 
قرار نگرفته باشد. حکومت اگر می خواهد در این زمینه 
پیشرفتی داشته باشد باید چند فقیه را فراخوان بدهد 
و نمونه های متفاوت انرژی را از ابتدا تا انتها نشان دهد 
و کمک کند که یک تجربه زیسته ای در این حوزه پیدا 
کنند، وانگهی از آنها بخواهند که در مورد مسائل مطرح 

در آن باب به تحقیق و اظهارنظر بپردازند.

از طرف دیگر، حکومت باید این فقها را به میزانی که 
برایش مسئله فقه انرژی مهم است، تأمین کند. تأمین 
خاص نیز یک استلزامی دارد و آن اینکه ۵ تا یا ۱۰ تا 
فقیه را بگوید شما هیچ کاری دیگری انجام ندهید و فقط 
روی این مسئله متمرکز شوید؛ در عوض شما را صفر تا 

صد تأمین می کنیم.

از طرفی هم ما داریم فقیهانی که در حوزه علمیه درس 
فقه  امروز در  ما  اگر  برگزار کرده اند.  انرژی  فقه  خارج 
الصلاه یا فقه الزکات یک مبانی متقن و ادبیات متورم و 
دیدگاه های متکثری داریم، دلیلش این است که فقیهان 
ما ۱۳ قرن راجع به این موضوع حرف زده اند. در مورد 
موضوعی مثل انرژی اما تاکنون کسی حرفی نزده؛ لذا 
فقیه ما باید بیاید با هزار زحمت از سطح قواعد کلی و 
عام شروع کند و بعضی از گزاره های احکام را در بیاورد 
که معمولاً در یک دوره، امکانش هم نیست. بنابراین، 
این موضوع سرمایه گذاری کند  بیاید در  اگر حکومت 
احتمال اینکه با یک شتاب بیشتری در این حوزه روبرو 

شویم هست. 

نظران،  صاحب  حضور  با  پژوهان«  عدالت  اندیشی  »هم 
بهمن  دوم  سه شنبه  پژوه  عدالت  فرهیختگان  و  کارشناسنان 
ماه در سالن همایش غدیر دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم برگزار شد، عدالت پژوهان و صاحب نظران شاخصی در هم 

اندیشی حاضر و به ایراد سخن پرداختند.

ساختار  گفت:  سیدباقری  سیدکاظم  دکتر  الاسلام  حجت 
ناعادلانه موجب استثمار، ایجاد امپریالیسم یا سلطه فرهنگی 

و خشونت می شود.

عضو هیات علمی گروه سیاست پژوهشگاه هم در سخنانی اظهار 
کرد: یکی از مسائل عمده در خصوص عدم تحقق اندیشه اسلامی 
در جامعه که کمتر به آن پرداخته شده، نظریه عدالت اجتماعی 

در عرصه های مختلف است.

سیدباقری بیان کرد: در نظریه عدالت اجتماعی بایستی بیش از 
گذشته به بیان و تبیین مفهوم عدالت، مبانی و معیار های عدالت 

که امروز دچار ابهام است، پرداخته شود و مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: برای رسیدن به معیارهای عدالت اجتماعی راهبردهای 
اجرای عدالت باید مورد توجه قرار گیرد که متاسفانه کمتر به این 

مقوله پرداخته شده و این امر از ضروریات جامعه است.

سیدباقری با تصریح بر اینکه نظام سازی، الگوسازی و ایجاد 
ساختار عادلانه در حاکمیت بسیار حائز اهمیت است، افزود: 
مسئله ای که امروز بیش از گذشته به آن نیاز داریم، ایجاد 
ساختار عادلانه است و این امر موجب می شود تا طیِ مسیر 

راهبران عدالت تسهیل پیدا می کند.
بر عهده دولت  ایجاد ساختار صرفا  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
نیست، گفت: در فضای حکمرانی تمامی فرآیندها بر عهده 
دولت نیست، بلکه باید یک هم افزایی و تعامل بین دولت و 

مردم به وجود آید.

امام  کرد:  عنوان  پژوهشگاه  سیاست  گروه  علمی  هیات  عضو 
خمینی )ره( در طراحی یک ساختار عادلانه و برگرفته از مبانی 
اسلامی نقش بی بدیلی داشتند، اما امروز ، این حرکت با چالش 
هایی روبرو است که می تواند عواقب ناخوشایندی نیز داشته 

باشد.

با اشاره به برخی ضعف ها در حوزه عدالت گفت:  باقری  سید 
امروز متاسفانه با فقدان هایی نظیر نظریه جامع اجتماعی، نظام 

آموزشی عدالت محور و نظام پایش عدالت اجتماعی در کشور 
مواجه هستیم.

عضو هیات علمی گروه سیاست پژوهشگاه خاطرنشان کرد: ساختار 
ناعادلانه موجب استثمار، ایجاد امپریالیسم یا سلطه فرهنگی و 
خشونت می شود، البته عدم دسترس به عدالت به این معنا نیست 
که دستاوردهایی نداشته ایم، بلکه این مفهوم را دارد که در رسیدن 
به آرمان ها و اندیشه اسلامی عقب ماندگی های داریم که باید با 

انگیزه  مضاعف در مسیر رفع این مشکلات گام برداریم.

ساختارناعادلانهموجبایجادسلطهوامپریالیسمفرهنگیمیشود
سیدکاظم سیدباقری

عباس گوهری در ارتباط زنده تلفنی با برنامه سوفیا علم منطق 
افزود: علوم در دودسته کلی تقسیم  ابزاری توصیف کرد و  را 
می شوند؛ برخی علوم مراد و مقصود هستند که علم پزشکی از 

آن جمله است.
برخی علوم ابزاری هستند و منطق جز این دسته از علوم بوده و 
خدمتگزار تمام معارف و اندیشه هاست؛ بنابراین منطق خطاسنجِ 
اندیشه است و اگر به کار برده شود، ما را در حیطه تفکر حفظ 
خواهد کرد و منجر می شود دچار اشتباهات و خطاهای شکلی 

نشویم.
فلسفه  اهل  افراد که  بسیاری  افزود:  انجمن منطق  بنیان گذار 
مقالات  با  و  بوده  منطق  خواندن  به  قادر  به راحتی  نیستند، 
آشنا می شوند؛ خاصه در عصر کنونی که با اخبار و اطلاعات و 
گزاره های خبری انبوه روبه رو هستیم و تشخیص غلط و صحیح، 

برای ما بسیار اهمیت دارد.
گوهری با اشاره به انجمن های علمی که از وزارت علوم مجوز 
اسلامی  ایران  علمی  بنیان های  از  یکی  و  می کنند  دریافت 
محسوب می شوند، افزود: افتخار داشتم در کنار اساتید بزرگ 

به عنوان هیئت مؤسس انجمن منطق ایفای نقش کنم.
در این ۱۵ سال فعالیت های خوبی شکل و سخنرانی های مختلف 
منطقی در دانشگاه ها صورت گرفته و به تألیفات و کارگاه های 

خوبی منتج شده است.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه مباحث منطقی در چارچوب های 
دودوتاچهارتایی جا می گیرد، در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو 
گفت وگو اظهار کرد: گاه افراد منطق را می دانند ولی اخلاق را 

رعایت نمی کنند.
در بسیاری موارد بر گفتگوهای علمی و مباحث اجتماعی نقدهای 
جدی داریم که نشان از جداشدن سره از ناسره است ولی گاه 

تصور می شود، نقد صرفاً منفی بافی است.
نقاط مثبت و  بیان  نقدکردن شامل  گوهری خاطرنشان کرد: 
منفی است ولی بیان منفی ها در نقد، غلط است. اما گاه افراد 
منطق را نیز می شناسند ولی چون اخلاق را رعایت نمی کنند، به 

ورطه غلط می افتند.
بنیان گذار انجمن منطق ادامه داد: گفتگوهای مختلفی از سوی 
جدل  به  گاه  که  می شود  مطرح  و...  فرهنگ  اهل  سیاسیون، 
می انجامد. این ها به عمد می خواهند طرف مخالف را ساکت کنند. 
دراین بین به مغالطه رو آورده و با هر شگردی سعی در ساکت 

کردن طرف مقابل دارند.
به گفته گوهری منطق تعریف و استدلال درست را به ما می آموزد 
و وقتی در تمام علوم نیازمند استدلال باشیم، غالباً از در منطق 

وارد خواهیم شد و به گزارش های اخلاقی می رسیم.
لذا در همه علوم باید از منطق استفاده کنیم اما جامعه به دو علت 
در عرصه تفکر دچار گرفتاری است که نخست به ناآگاهی قواعد 
منطق و دومی به عدم استفاده از قواعد منطق و افتادن به ورطه 

مغالطه باز می گردد.
این استاد علمِ منطق در دانشگاه در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
تصریح کرد: اگر منطق را به خوبی بشناسیم، از مغالطه پرهیز 

گرفت  خواهیم  را  دیگران  مغالطات  جلوی  و  کرده 
و این نیازی است که باید از سوی هر فردی مورد 

مطالبه قرار گیرد.
گوهری ادامه داد: در منطق یک سری مباحث مبنایی 
و بنیادین داریم و چه بسا این مباحث برای افرادی که 
تخصص منطق ندارند و نمی خواهند به این مبانی 

آگاهی داشته باشند، لازم و ضروری است.
در دانشگاه ها متأسفانه فرصت بازگوکردن گل منطق 
یعنی مغالطات برای دانشجویان نیست و لذا این بخش 
کمتر موردتوجه قرار می گیرد؛ درحالی که این مهم در 

گفتگوها لازم بوده و در جامعه با اهمیت است.

منطق و تفكر نقادانه  
در ادامه محمد معارفی، پژوهشگر حوزه منطق ضمن برقراری 
ارتباط زنده تلفنی با رادیو گفت وگو با اشاره به تکثرگرایی منطق 
اظهار کرد: وقتی به دنیای منطق می نگریم، به حوزه کامپیوتر، 
به سختی  و  می رسیم  و...  مصنوعی  هوش  محض،  ریاضیات 
می توان وجه مشترکی میان این علوم پیدا کرد؛ اما می توان قاعده 

پیروی از قوانین را در آن ها درک نمود.
منطق در حوزه های مختلف، یکسان و یکتا نیست؛ ممکن است 
در یک حوزه منطقی خاص برگزیده شود که در دیگر حوزه ها، 
کمکی به ما نمی کند؛ مثلًا در جایی که تصور می شود یک منطق 
تغییربردار نیست، این امر در مطالعات ریاضیات متبلور می شود.

وی افزود: بسیاری دانشگاه ها به سمتی رفته اند که سرریز مباحث 
خود را در فضاهای عمومی منتشر کرده و یا فضاهای عمومی و 
اجتماعی را از مباحث خود برخوردار نمودند؛ ولی نمی توان درباره 

موفقیت این پروژه ها قضاوت کرد.
بسیاری دانشگاه های سطح بالا، تلاش بسیاری برای عمومی سازی 
دانشِ خود کرده اند و منطق هم از این قاعده مستثنی نیست. 
در بسیاری موارد منطقیون در این راستا تلاش هایی کرده اند تا 
منطق را با المان های جذاب و مردمی، برای عموم در دسترس 

قرار دهند.
معارفی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو منطق را 
به هنر تشبیه کرد که اساساً امری یگانه تلقی نمی شود؛ ما با 
هنرهای مختلف روبه رو هستیم که گاه مخاطبان جدی را هدف 
قرار می دهند. برخی آثار سینمایی، هنری مختصِ جامعه هستند 
و آثاری دیگر، متعلق به گیشه می باشند. هیچ یک بهتر یا بدتر از 

دیگری نیست و فقط مخاطبان متفاوتی دارند.
منطق نیز به همین صورت است. برخی منطق دانان هیچ گفتگویی 
با افراد عادی ندارند و صرفاً حلقه ای ۱۰ نفره از پژوهشگران جدی 
اطراف خود را هدف قرار می دهند. در مقابل منطقی وجود دارد 

که قرار است نقش و کارکردی عمومی در اجتماع داشته باشد.
وی ادامه داد: منطق پیچیده، اساساً نمی تواند وارد جامعه شده 
منظور  بدین  تلاش هایی  بپردازد.  گفتگو  به  مردم  عموم  با  و 

صورت گرفته ولی همواره نمی توان نمره قابل قبول به آن ها داد.
شاید تفکر نقادانه در برخی موارد جذاب باشد ولی در بسیاری 

علوم، کاری از پیش نخواهد برد. البته با تفکر نقادانه می توان 
ایده ها را به نقد کشید؛ ولی این شیوه فاقد عمومیت است و شاید 

در بسیاری موارد نتیجه عکس دهد.

منطق جدید؛ منطق قدیم  
همچنین فاطمه نبوی، استادیار منطق ریاضی از دانشگاه قم با 
اشاره به اینکه منطق قدیم و جدید در پی صورت بندی شکل های 
استدلالی هستند، سخنان خود را آغاز کرد: منطق جدید از زبان 

ریاضی بهره می برد.
این زبان دو مزیت دارد؛ نخست اینکه بر خلافِ زبان طبیعی 
زبان  در  است.  ابهام  فاقد  و  به دست می دهد  بهتری  امکانات 
طبیعی جملات به گونه های مختلفی برداشت می شود ولی در 

زبان ریاضی این جملات تفکیک می شود.
وی مزیت دوم را ناظر بر استدلال های کامپیوتری دانست و گفت: 
کامپیوتر استدلال را درک نمی کند؛ پس صورت های استدلالی 
باید به قدری منظم باشند تا هوش مصنوعی استدلال ها را از روی 
صورت های ارائه شده جلو ببرد و همین امر موجب رشد منطق 

ریاضی بوده است.
بخشی از این منطق در حیطه ریاضیات است؛ ولی در منطق 
صورت های  دیگر،  منطق های  و  تکلیف  منطق  یا  معرفتی 
استدلالی عرفاً اتفاق می افتد ولی کامپیوتر بسیاری از آن ها را 

درک نمی کند.
به گفته نبوی صرفاً بخشی از هوش مصنوعی از منطق استفاده 
می کند؛ چراکه به سمت آموزش ماشینی و شبکه عصبی حرکت 

کرده است.
وی در بخشی دیگر از این مصاحبه در رادیو گفت وگو خاطرنشان 
کرد: هر آنچه که در منطق قدیم مورداستفاده بود، امروز باوجود 
هوش مصنوعی و کامپیوتر باید صورت های استدلالی را بیان 
کند؛ هرچند شکلی پیچیده و سخت بگیرد چراکه باید ارتباط 
با کامپیوتر برقرار شود و راهی به جز زبان ریاضی در دسترس 

نداریم.
استادیار منطق ریاضی از دانشگاه قم افزود: استدلال های پیچیده 
برای کسانی که سطح ریاضیات متوسطی دارند، به خوبی درک 
چندان  فلسفی  جامعه  نزد  چیزی  چنین  ازاین رو  نمی شود؛ 

شناخته شده نیست.

منطق،خطاسنجِاندیشهاست
عباس گوهری - محمد معارفی - فاطمه نبوی

احمد رهدار
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برندهوبازندهآتشبسغزه

آتش بس در غزه از ساعت 8:۳۰ صبح روز یکشنبه ۳۰ دی 
بتدریج در حال  اسرائیل  ارتش  و  آغاز شد  به وقت محلی 
عقب نشینی از برخی مناطق مسکونی غزه است. قرار بر این 
است در مرحله اول، بخشی از نظامیان اسرائیل در برخی 
نقاط در عمق ۱۱۰۰ متری غزه، مثل گذرگاه ایرز و بیت لاهیا 
و  مرکز  در  نتساریم  در ۲ محور  غزه، همچنین  در شمال 
فیلادلفی در جنوب باقی بمانند و پرواز جنگنده های اسرائیلی 
در آسمان غزه هم به  مدت ۱۲ ساعت متوقف شود. آوارگان 
فلسطینی می توانند به رفح )جز محور فیلادلفی( برگردند و 
البته آوارگانی هم که از شمال به جنوب آمده بودند، فعلا حق 

برگشت به خانه را ندارند.
کمک های  کامیون   ۶۰۰ میانگین  صورت  به  همچنین 
بشردوستانه از گذرگاه رفح وارد غزه می شود. درباره اسرا نیز 
توافق در ۳ مرحله ۴۲ روزه انجام خواهد شد که مرحله اول، 
نیروهای  نظامی ۲ طرف، خروج  توقف موقت عملیات های 
اسرائیل از مناطق پرجمعیت غزه و بازگشایی گذرگاه رفح 
برای رساندن کمک ها و خروج بیماران و مجروحان است. در 
این مرحله ۳۳ اسیر اسرائیلی )چه زنده و چه مرده( طبق یک 

زمان بندی چند روزه آزاد می شوند. 
آزاد  اول  مرحله  در  است  قرار  که  فلسطینی  اسرای  تعداد 
شوند، هنوز به شکل دقیق مشخص نیست و اعداد متفاوتی 
گفته می شود: از ۱۷۳۷ تا ۱۹۷۷ نفر. مرحله دوم مربوط به 
بازگشت آرامش کامل و پایدار، مبادله تعداد بیشتری از اسرا 
و بازداشت شدگان و خروج کامل نیروهای اسرائیلی از غزه 
است )تا این مرحله ۶۰ اسیر اسرائیلی هنوز در دست حماس 

هستند و بتدریج با توافقات بعدی آزاد خواهند شد(. 
برای  طرحی  اجرای  آغاز  شامل  سوم،  مرحله  نهایت  در   
بازسازی غزه طی یک دوره ۳ تا ۵ ساله، تبادل اجساد اسرای 
۲ طرف، باز کردن همه گذرگاه ها و آزادی تردد فلسطینی ها 

در غزه است. 
همان طور که در جزئیات توافق دیده شد، هیچ جا حرفی از 
نابودی حماس و تغییر ساختار امنیتی در غزه نیست. در هر 
جنگ و درگیری، برای پیدا کردن طرف بازنده و برنده، باید 
اهداف آنها را بررسی کرد و دید چقدر توانسته اند اهداف خود 
را  محقق کنند. اسرائیل حمله زمینی به غزه را ۲۷ اکتبر 
۲۰۲۳ با ۳ هدف آغاز کرد و این اهداف را صراحتا هم اعلام 

کرد:  
۱ـ نابودی کامل حماس  

۲ـ تعییر ساختار حاکمیتی غزه  
۳ـ آزادی همه اسرا بدون مذاکره 

بعدها اهداف دیگری هم اضافه شد، مثلا:
۱. شمال غزه باید خالی از سکنه و تبدیل به منطقه حائل بین 

غزه و سرزمین های اشغالی شود. 
۲. اسرائیل تاکید کرد بعد از جنگ هم از محور نتساریم که 
غزه را به ۲ بخش شمالی و  جنوبی تقسیم می کند، خارج 

نخواهد شد.  
۳. نظامیان صهیونیست برای همیشه در محور فیلادلفی در 

مقاومت  تنفس گاه  آنجا  چون  می مانند،  )رفح(  غزه  جنوب 
فلسطین است. 

۳. هدف اول که مشخصا محقق نشد و در نهایت اسرائیل 
مجبور شد با حماسی مذاکره کند )و به آن امتیاز بدهد( که 
خواهان نابودی اش بود. ۳ هدف بعدی هم در فرآیند اجرای 
توافق باطل خواهد شد. در طرف مقابل، مقاومت اسلامی ۷ 
اکتبر بزرگ ترین ضربات امنیتی و نظامی تاریخ جعلی رژیم 
صهیونیستی را به آن وارد کرد و اسرائیل درگیر بزرگ ترین 
بحران سیاسی و  امنیتی شد. در توافق پیش رو نیز بسیاری 
از اسرای فلسطینی که آزادی شان یکی از اهداف حماس بود، 
اعراب  به دلیل خیانت  آزاد می شوند. موضوع فلسطین که 
)توافقات سازش( می رفت در تاریخ بایگانی شود، دوباره به 
صدر مطالبات جهان اسلام )و حتی فراتر از آن( برگشت و 

هزینه سازش لااقل برای کشورهای عرب بالا رفت. 
از طرف دیگر، گروه های فلسطینی و در راس آنها حماس، از 
ابتدا در هر مذاکراتی برای آتش بس و تبادل اسرا، به دنبال 
چند هدف بودند؛ از جمله توقف کامل جنگ، عقب نشینی 
کردن  باز  غزه،  نوار  از  اشغالگر صهیونیست  نیروهای  کامل 
گذرگاه ها جهت ورود کمک ها به غزه، تضمین عدم بازگشت 
رژیم صهیونیستی به جنگ، بازسازی نوار غزه و رسیدن به یک 
توافق روشن و بدون ابهام برای تبادل اسرا. البته با از دست 
دادن رهبران و فرماندهان بزرگ، خسارات زیادی به جبهه 
مقاومت وارد شد که هر چند در تاریخ بی سابقه نیست ولی 
تجمع این همه خسارت در یک بازه زمانی محدود بی سابقه 
بود. قتل عام ۵۰ هزار انسان  مظلوم  که عمدتا زن و  کودک 
بودند، از هر چیز دیگر دردناک تر است اما هیچ منطقی کشتار 

مردم بی دفاع را نشانه پیروزی محسوب نمی کند. 
در نهایت، با اجرای توافق، بازی در اسرائیل تازه بعد از آتش بس 
شروع می شود. اسرای اسرائیلی آزاد می شوند اما خود اسرائیل 
همچنان گروگان حماس خواهد بود. هر چند باید این نکته 
مهم را نیز مدنظر داشت که رژیم هیچ ارزش و احترامی برای 
توافقات بین المللی قائل نیست و دولت نتانیاهو نیز اکنون زیر 
فشارهای زیادی قرار دارد و هیچ بعید نیست بعد از اجرای 
توافق یا حتی در حین آن، زیر میز بزند و همه آنچه را بر سر 

آن توافق شده است، ملغی کند.

 در حالی وزیر خارجه عربستان به شامات )لبنان و سوریه( سفر 
کرده است که این منطقه قبلا مقصد سفرهای فشرده مقامات 
از ۱۵ سال،  لبنان پس  به  ایرانی بود. در واقع سفر بن فرحان 
سپس به دمشق برای نخستین بار پس از سقوط نظام اسد و 
دستکم پایان دید و بازدیدهای فشرده مسئولین ایرانی از بیروت و 
قطع ارتباط با دمشق برونداد یک جابجایی ژئوپلیتیکی در اطلس 
شامات و تغییراتی است که در بلوک بندی های منطقه ای رخ داده 

است. 
منطقه به شکل مستمر در این چند دهه شاهد این نوسانات 
و جابجایی ها بوده است و آنچه در این دوره جدید می تواند از 
پیامدهای منفی آن برای منطقه و روابط میان بازیگران بزرگ آن 
تا حدودی بکاهد، این است که مناسبات و رقابت منطقه ای میان 
دو بازیگر رقیب )تهران و ریاض( دیگر مثل گذشته آن صبغه 
خصومت و عداوت را ندارد. چه بسا عزیمت فیصل بن فرحان به 
عین التینه برای دیدار با نبیه بری رئیس مجلس لبنان و نزدیک 
به ایران و عدم اکتفا به دیدار با نخست وزیر و رئیس جمهور 

جدید این کشور نیز پیامی و اماره ای در این راستاست. 
سفر وزیر خارجه عربستان به دمشق در امتداد ترافیک دیپلماتیک 
در سوریه بر دو گزاره کلیدی تاکید دارد که نگارنده از همان 
ابتدای تحولات سوریه بر خلاف خط تحلیلی رایج پیش بینی کرد 
و آن هم وجود اراده ای منطقه ای و بین المللی بر ثبات نسبی در 
سوریه پسا اسد و همچنین همکاری تدریجی با نظام جدید این 
کشور است که تاکنون نوعی »مقبولیت« و »مشروعیت« به آن 

بخشیده است. 
در این میان اما برخی گسترش روابط ریاض و هیئت حاکمه 
جدید سوریه را از دریچه رقابت عربستان و ترکیه در منطقه 
می نگرند؛ اما به نظر نگارنده این احتمال در مورد ریاض و ابوظبی 
وارد است؛ ولی نقش ریاض در سوریه »فعلا« در واقع در امتداد 
و مکمل نقش ترکیه است. بازسازی سوریه و رفع مشکلات آن و 

»مشروعیت بخشی« به نظام جدید آن تنها از عهده 
ترکیه بر نمی آید. 

این گونه به نظر می رسد که آنکارا از همان ابتدای 
کار توانست ریاض را وارد این بازی کند؛ تا جایی 
که امروز وزیر خارجه عربستان از رایزنی فشرده 
تحریم های  رفع  برای  اروپا  و  آمریکا  با  کشورش 
سوریه خبر داد. همان اوایل سقوط نظام سوریه 
نیز هاکان فیدان بیان داشت که ترکیه در پرونده 

سوریه کاملا با عربستان هماهنگ است. 
لبنان و سوریه هر دو اقتصادی ورشکسته دارند. 
در سال های اخیر لبنان متعاقب قطع کمک های 
خارجی به ویژه از عربستان پس از تشکیل دولت 
قسمی  دچار  متحدانش  و  حزب الله  به  نزدیک 
و  تحریم ها  سایه  در  هم  ایران  و  شد  فروپاشی 
بی پولی نتوانست جای عربستان را در این کشور 

پر کند و حتی دولت نجیب میقاتی به علت بیم از تحریم های 
ثانویه آمریکا از همکاری اقتصادی با ایران و واردات سوخت از 

پرهیز می کرد. 
حکمرانی  نبود  و  ایران  اقتصاد  بودن  نحیف  کنار  در  واقع  در 
توسعه محور، تحریم های آمریکا هم جدا از تاثیرات ویرانگرش بر 
این اقتصاد، پیامدهای زیادی نیز بر فروکاست موقعیت منطقه ای 
ایران در یک دهه اخیر داشته است و همین خود یکی از عوامل 
بازگشت  با  اما  اکنون  بود.  قوا در شامات  برهم خوردن موازنه 
و  سوریه  جدید  نظام  با  روابط  برقراری  و  لبنان  به  عربستان 
درخواست ریاض برای لغو تحریم ها هر دو کشور به بهبود اقتصاد 

ورشکسته خود از طریق کمک های مالی امیدوار شده اند. 
قبل  از  بهتر  لبنانی ها  معیشتی  وضعیت  هم  زیاد  احتمال  به 
شود؛ اما تداوم آن و یک بهبودی پایدار معطوف به اصلاحات 
اقتصادی و تحقق رشدی مستمر است. معضل بنیادین لبنان 

کشمکش های  و  سیاسی  بحران های  فرقه ای،  حکمرانی  نظام 
مستمر داخلی، تبدیل شدن به میدان رقابت های خارجی و نبود 
این وضعیت و  پایان دادن به  اقتصادی است. بدون  حکمرانی 
همچنین تحقق قسمی از حکمرانی توسعه محور این کمک های 
خارجی صرفا نقش یک مسکن و بهبود دهنده مقطعی را دارند. 
گویا رهبران و نیروهای سیاسی لبنانی تا حدودی به درکی نسبی 
در این باره رسیده اند و »ضرورت توسعه« کلید واژه سخنرانی 
جوزف عون پس از کسب رای مجلس لبنان بود. اما لبنان تا 
رسیدن به این مطلوب و حل بحران اقتصادی خود راه درازی 

در پیش دارد.
سوریه هم با دو معضل بازسازی و تحریم  ها روبرو است که بدون 
رفع دومی، اولی هم امکان پذیر نیست. نظر به تکاپوی ترکیه، قطر 
و عربستان و وعده های اروپا و بعضا آمریکایی ها به احتمال زیاد 
دستکم این تحریم ها در آینده پیش رو پس از تخفیف جزئی آن ها 

در دوره بایدن کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کند.

آغازبازیمقصرسازی
درلانهشیطان

اروپا، قربانی آمریکا

که  می شود  خود  سوم  سال  وارد  اوکراین  جنگ  حالی  در 
بزرگترین حامی اروپا و اوکراین، حالا تصمیم جدیدی گرفته 
است: بی خیال اوکراین! بی خیال ناتو! دونالد ترامپ از همان 
اوکراین  این ساز را کوک کرد که جنگ  انتخاباتی  روزهای 
ربطی به آمریکا ندارد و صرفا هزینه جائی می شود که برای 
این کشور آورده مالی نخواهد داشت. ضمنا پوتین هم آنچنان 
که رسانه های لیبرال و جهانشی )گلوبال( می گویند رهبر 

بدی نیست و میشه تفاهم کرد. 
در سوی دیگر، ترامپ به توسعه سرزمینی می اندیشد و بعد از 
گفتگوی تلفنی یک ساعته با همتای دانمارکی خود، همچنان 
اصرار دارد که گرینلند برای او باشد: یا مبادله بزرگ یا جنگ! 
اروپائی ها متوجه شدند که آمریکا توانسته آنها را در سه سال 
اخیر قیچی کند، و لبه های تیز قیچی هر روز بیشتر از قبل 
بدنهای نحیف اروپا را برش میزند. اگر اروپا اوکراین را میخواهد 
باید از گرینلند چشم پوشی کند وگرنه هر دو را به زور از دست 

خواهد داد.
ناتو در  ندارد، و قلب  ناتو قدرت نظامی  اروپا بدون  اتحادیه 
دستان آمریکا است. بعد از جنگ جهانی دوم، اروپای ورشکسته 
در آغوش ایالات متحده بزرگ شد و در بخش اقتصادی و 
نظامی همچنان آن کودک که امروز به سنین جوانی رسیده 
از سینه های واشنگتن می نوشد. جریان های راست و چپ 
اروپائی در سه دهه اخیر بارها از استقلال فرهنگی و سیاسی 
از آمریکا داد سخن دادند ،ولی حالا در حوزه های اقتصادی و 

نظامی گرفتار شدند. 
بزرگترین مانع اروپائی برای سیطره آمریکا بر این قاره سبز 
دولت المان بود که در طی جنگ اوکراین وابستگی و نزدیکی 
بیشتری به آمریکا نشان داده است. فعلا اروپا مجبور است 
به آمریکا باج بدهد چون روسیه خطرناک تر است. ساخت 
تهدیدات  برابر  اروپائی ها در  تا  بود  اروپا« تلاشی  »اتحادیه 
آمریکا خودی نشان دهند. ولی در طراحی آمریکائی، ابر رویای 
اروپا خیلی زود پراکنده شد. همه چیز برگشت به نقطه سر 

خط.

مهدی بختیاری

مجید بهستانی

حنیف غفاری

نمایشجابجاییژئوپلیتیکدرشام!
صابر گل عنبری

راهگشای  غزه،  در  اخیر  آتش بس  قطعی  ثوابت  چینش 
معمای منطقه ای -راهبردی آن است. نخستین قدر متیقن 
آتش بس اخیر غزه این است که حماس زیر بار آزادی همه 
اسرای صهیونیست در ازای آتش بس غیرتضمین شده نرفت. 
به عبارت گویاتر، مقاومت اسلامی فلسطین بازی تل آویو در 
مذاکرات آتش بس موقت را خواند: »خلع سلاح حماس در 
پرونده اسرا«! بر اساس نقشه اولیه مشترک آمریکا و رژیم 
اشغالگر قدس، قرار بود حماس در ازای آزادی همه اسرا، با 
انعقاد آتش بس دائم در غزه موافقت کند اما ساز و کار تضمین 
و اجرایی کردن این پیمان آتش بس، بر عهده واشنگتن و 
تل آویو بود! بایدن و دموکرات ها در طول سلسله مذاکراتی 
که در قاهره و دوحه برگزار شد، بارها از »تضمین محوری« 
آتش بس فرار کردند اما در مقابل، از حماس خواستند در 
را به صورت  همان گام نخست، همه اسرای صهیونیست 

تضمین شده و قطعی آزاد کند!   

طبق آنچه از آتش بس نهایی و مفاد آن منتشر شد، قرار 
شوند،  آزاد  غزه  نوار  در  صهیونیست  اسرای  همه  نیست 
بنابراین حماس زیر بار آزادی همه اسرا نرفته و این برگ 
برنده را برای خود حفظ کرده است. نکته مهم تر اینکه رژیم 
اشغالگر قدس تعهد داده اگر آزادی همه اسرای صهیونیست 
و تکمیل روند آزادی آنها را می خواهد، باید تن به آتش بس 
دائم و تضمین شده در نوار غزه دهد. نکته مهم تر که حماس 
اجازه مانور صهیونیست ها در ۲ محور اصلی محل مناقشه، 
یعنی فیلادلفی و نتساریم را نیز نداد و یکی از پیش شرط های 
انعقاد پیمان آتش بس را آغاز خروج رسمی صهیونیست ها از 
این ۲ محور راهبردی اعلام کرد. همچنین مقاومت فلسطین 
بارها به واسطه های مصری و قطری اعلام کرده است حضور 
دیگر  با  صهیونیست ها  مشترک  حتی  یا  مشروط  دائم، 

بازیگران عرب را در این ۲ محور برنمی تابد.  

از همه مهم تر آنکه نتانیاهو، بن گویر و اسموتریچ که مثلث 
شیطانی کابینه ائتلافی رژیم اشغالگر قدس بودند، هر سه 
امیدوار بودند با نابودی حماس و اشغال غزه، اساسا کار به 
مبادله اسرای صهیونیست )در قالب پیمان آتش بس دائم و 
حتی موقت( نکشد اما اکنون بازی را در میدان و منطقه 
باخته اند. صورت مساله به اندازه ای گویاست که حتی نتانیاهو 
نیز قدرت توجیه شکست میدانی- راهبردی خود را در جنگ 
ائتلافی  کابینه  اولیه  هدفگذاری های  بر خلاف  ندارد.  غزه 
نتانیاهو، نه خبری از نابودی حماس و نه خبری از اشغال 

کامل غزه توسط رژیم صهیونیستی نیست!  

فراتر از آن، منازعات میدانی هفته های منتهی به آتش بس 
غزه، به گونه ای شکل گرفت که ارتش رژیم و موساد را بر 
لزوم عقب نشینی هرچه سریع تر از میدان به بهانه آتش بس 
آغاز  تل آویو  بازی مقصرسازی در  اکنون  متفق القول کرد. 
شده است. بخشی از این بازی را باید در مناسبات ۳ ضلع 
قدرت در اراضی اشغالی، یعنی موساد، ارتش رژیم اشغالگر 
از منازعه، ناظر  نتانیاهو جست وجو کرد. بخشی  و کابینه 
به وقوع عملیات طوفان الاقصی و بخش دیگر آن، ناظر به 
تکروی راهبردی و تاکتیکی نتانیاهو در جنگ غزه و تشدید 
دامنه و عمق نبرد به دیگر اضلاع، بدون هماهنگی کامل با 

ارتش است.  

هدف مقامات ارشد ارتش، کابینه و موساد در اراضی اشغالی، 
مقصرسازی از دیگری و تبرئه نسبی خود در قبال شکست 
سهمگین کنونی در غزه است. سطح دوم مقصرسازی در 
اراضی اشغالی، متوجه کابینه رژیم است. بن گویر، اسموتریچ 
و نتانیاهو در پی اعلام آتش بس غزه، متهم به عدم خوانش 
سناریوهای  پیش بینی  عدم  و  نبرد  صحنه  از  واقع گرایانه 
محتمل و ممکن در قبال این آوردگاه مهم شدند. در این 
میان، حزب لیکود )حزب متبوع نتانیاهو( تلاش خواهد کرد 
۲ جریان قوم گرای صهیونیست به رهبری بن گویر – که 
بلافاصله پس از آتش بس رئیس  )بن گویر( و اعضای حزب 
از کابینه خارج شدند - و صهیونیسم مذهبی به رهبری 
اسموتریچ را عامل این خبط بزرگ راهبردی و محاسباتی 
قلمداد کند. در مقابل، اسموتریچ و بن گویر نیز همین بازی 
را در تقابل با نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس و حزب لیکود 

در پیش خواهند گرفت. 

در ماورای این بازی مقصرسازی، تنها و تنها یک حقیقت 
خودنمایی می کند؛ اینکه مقصرسازی در شرایطی رخ می دهد 
که با آتش بس، »شکست واقعی« جایگزین »پیروزی ادعایی« 
شد. آنچه در نوار غزه رخ داد، مصداق همین جایگزینی است. 
نتانیاهو  نه تنها دیگر نمی تواند )حتی با استناد به مولفه های 
انتزاعی و ذهنی( خود را پیروز جنگ غزه نشان دهد، بلکه 
سوای پرونده های فساد مالی چهارگانه اش، حالا باید در مقام 
یک متهم مضاعف، پاسخگوی اتهامات ده ها نهاد و سازمان 
در قبال شکست در رسیدن به اهداف خود در این نبرد باشد.
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در سال های اخیر، افزایش تقاضای ارز در ماه های پایانی سال 
همواره یکی از عوامل اصلی رشد نرخ ارز بوده است. این افزایش 
تقاضا عمدتاً ناشی از نیاز شرکت ها به ارز برای تسویه حساب های 
مالی و همچنین تقاضای فصلی گردشگران در پایان سال میلادی 
است. اما امسال، عامل جدیدی نیز به نام مصوبه دولت )شورای 
سران قوا( در خصوص ترخیص درصدی کالا از گمرک به این 

فشارها افزوده شده است.

مصوبه ترخیص ۹۰ درصدی کالاها بدون ثبت منشاء ارز چیست؟
با پیگیری های مستمر اتاق بازرگانی و همکاری گمرک و وزارت 
صمت، مصوبه ترخیص ۹۰ درصدی کالاها بدون ثبت منشاء ارز 
تا پایان فروردین ۱۴۰۴ تمدید شد. اگرچه بانک مرکزی در ابتدا 
به دلیل نگرانی های ارزی با این تمدید مخالف بود، اما پس از 
مذاکرات و تشریح مشکلات فعالان اقتصادی، با تمدید موقت آن 
موافقت کرد. این مصوبه، با دلایلی نظیر جلوگیری از رسوب کالا 
و توقف خطوط تولید، جلوگیری از فساد کالاهای فاسدشدنی و... 

به تصویب رسیده است.

بر اساس این مصوبه، که مورد حمایت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( نیز قرار گرفته است، واردکنندگان کالاهای غیر 
اساسی می توانند بدون ارائه منشاء ارز بانکی، ۹۰ درصد کالاهای 
خود را ترخیص کنند. ترخیص ۱۰ درصد باقی مانده نیز به انجام 
مراحل بعدی موکول شده است. این مصوبه، که با مخالفت بانک 
مرکزی روبرو بوده، پیش بینی می شود منجر به افزایش تقاضا 
برای واردات کالاهای غیر اساسی و در نتیجه، تشدید فشار بر 

تقاضا و نرخ ارز شود.

تجاری،  نقشه  نقدینگی،  رشد  مانند  ساختاری  عوامل  اگرچه 
شرایط ژئوپلیتیکی و تحریم ها در بلندمدت بر نرخ ارز تأثیرگذارند، 
اما سیاست گذاری های دولت و بانک مرکزی نیز در کوتاه مدت 
می توانند فشار مضاعفی بر بازار ارز وارد کنند. به طور خاص، 
مصوبه اخیر در مورد ترخیص کالاهای غیر اساسی، برخلاف نظر 
را  ارز  تقاضای  نتیجه،  برای واردات و در  تقاضا  بانک مرکزی، 

افزایش داده است.

ترخیص درصدی کالا تسهیل واردات است یا دور زدن قانون؟
مسئله اصلی، تعارض بین »تسهیل واردات کالاهای غیر اساسی« 
و الزام »تعیین منشاء ارز واردات« بر اساس قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز است. طبق این قانون، واردکنندگان موظفند منشاء 

ارز کالای وارداتی خود را قبل از ترخیص در سامانه مربوطه 
ثبت کنند. این قانون، به ویژه در شرایط تحریم، ابزاری برای 
مدیریت تخصیص ارز و اعمال نظارت بانک مرکزی بر منابع 

ارزی است.

با این حال، در خرداد ۱۴۰۱، ستاد مقابله با تحریم به منظور 
غیر  اولیه و واسطه ای )که عمدتاً  تسهیل واردات کالاهای 
واحدهای  به  که  کرد  صادر  بخشنامه ای  هستند(،  اساسی 
تولیدی اجازه می داد تا ۹۰ درصد کالاهای خود را بدون کد 
رهگیری بانک )اعلام منشاء ارز( ترخیص کنند. ۱۰ درصد 
باقی مانده نیز پس از انجام مراحل بعدی و تأمین ارز توسط 

بانک مرکزی قابل ترخیص بود.

این مصوبه تا آبان ماه سال جاری تمدید شده بود. اما به نظر 
می رسد رویه عدم ارائه منشاء ارز برای بخش عمده ای از واردات 
به امری عادی تبدیل شده بود. به طوری که با توقف این مصوبه 
در آبان ماه، حجم زیادی از مواد اولیه و کالاهای واسطه ای در 
گمرک انباشته شد. این امر منجر به اعتراض واردکنندگان شد 
و در نهایت، مصوبه ترخیص ۹۰ درصدی کالاها در آذرماه سال 

جاری تا پایان فروردین ۱۴۰۴ تمدید گردید.

طرح جایگزین بانک مرکزی و مخالفت بخش خصوصی
بانک مرکزی با این مصوبه مخالف بوده و طرح جایگزینی را برای 
تغییر فرایند ترخیص کالاها پیشنهاد کرده است. طرحی که در 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی نیز مطرح شد اما نهایتاً 
به تصویب نرسید. نمایندگان بانک مرکزی معتقد بودند که رویه 
ترخیص درصدی کالاها از ابتدا اشتباه بوده و موجب فشار بر 
بازار ارز می شود. بانک مرکزی به جای ترخیص درصدی، فرایند 

تخصیص و »ساتای اعتباری« را پیشنهاد کرد.

بر اساس این طرح، واردکنندگان می توانستند بر اساس اعتبار 
خود نزد فروشندگان خارجی، کالا وارد کرده و پس از ارائه اسناد 
حمل، کدی تحت عنوان »ساتا« دریافت کنند. به این ترتیب، 
آن ها می توانستند کالا را به صورت کامل )۱۰۰ درصد( ترخیص 
کرده و تا ۴۵ روز بعد از ترخیص نیز ارز مورد نیاز را تأمین کنند. 
این طرح با هدف تمرکز بر واردات توسط تجار معتبر و جلوگیری 
از هجوم تقاضاهای جدید برای واردات مطرح شده بود، اما به 

دلایلی با مخالفت بخش خصوصی روبرو شد.
مخاطرات مصوبه اخیر دولت در خصوص ترخیص درصدی کالا

در  ویژه  به  کالاها،  درصدی  ترخیص  مصوبه  می رسد  نظر  به 
شرایط کنونی که بازار ارز با چالش های فصلی روبرو است، تأثیر 
نامطلوبی بر بازار ارز گذاشته است. یکی از دلایل افزایش نرخ 
ارز در هفته های اخیر، همین مصوبه تمدید ترخیص درصدی 
کالاها بوده است. این مصوبه به نوعی »آزادسازی واردات بدون 
انتقال ارز« است که در بدترین زمان ممکن )از نظر تقویمی و 
سیاسی( انجام شده و حتی سهمیه بندی ثبت سفارش را نیز دور 

زده است.

با توجه به تبعات گسترده افزایش نرخ ارز، به نظر می رسد نظر 
دستگاه تخصصی در این زمینه، یعنی بانک مرکزی، باید در 
اولویت بالاتری قرار می گرفت. در هر صورت، به نظر می رسد 
بی تدبیری دولت موجب شده است تا این مصوبه در بدترین زمان 

ممکن به اجرا درآید.

راهكار چیست؟  
توصیه می شود که هیئت دولت با پیشنهاد به شورای سران قوا به 
سرعت این مصوبه را لغو کند یا تاریخ مصوبه را از پایان فروردین 
۱۴۰۴ به پایان اسفند ۱۴۰۳ تغییر دهد که فشار تقاضای ارز 
واردات ماه های مربوط به فروردین، اردیبهشت و خرداد ۱۴۰۴ 

که از اول اسفند ۱۴۰۳ ثبت می شود بر روی بازار ارز نیاید.

گزینه دیگر همان گونه که گفته شد، استفاده از ظرفیت »ساتای 
اعتباری« است و در نهایت آخرین گزینه کاهش اقلام وارداتی 
مجاز به استفاده از مصوبه ترخیص درصدی )۹۰-۱۰( به اقلام 

محدود فاسدشدنی و حساس است.

مصوبهترخیصدرصدیکالاوتشدیدفشاربربازارارزایران

مصردرسایهاژدهایچینی

آغاز سال ۲۰۲۵ مصادف با پایان دهه طلایی »مشارکت مصر 
و چین« بود؛ دوره ای ده ساله که طی آن مصر و چین روابط 
دوجانبه را در همه ابعاد گسترش دادند. بنابراین، انتظار می رود 
که مشارکت استراتژیک دو کشور موجب حضور پررنگ چین در 
مصر شود که مدت ها یکی از مهم ترین شرکای ایالات متحده در 
غرب آسیا بود. باید توجه داشت که در مجمع همکاری چین 
 )SCZone( سوئز  کانال  اقتصادی  منطقه  از  هیاتی  آفریقا،  و 
با  دلار  میلیارد  یک  ارزش  به  نامه هایی  تفاهم  و  قراردادها 

شرکت های چینی امضا کردند.

دلیل نزدیكی راهبردی پكن و قاهره  
با این حال، مهم ترین سفر سال از سوی عبدالفتاح السیسی، 
رئیس جمهور مصر در ماه می انجام شد که برای مجمع همکاری 
چین و کشورهای عربی و همچنین نشست سران چین و مصر 
در پکن حضور داشت. در این اجلاس، شی جین پینگ، رهبر 
چین و سیسی در مورد همکاری های عمیق تر در زمینه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، هوش مصنوعی، انرژی های تجدیدپذیر، 
امنیت غذایی، مسائل مالی و مبادلات فرهنگی رایزنی کردند. 
این هشتمین سفر سیسی به چین از زمان ریاست جمهوری در 
سال ۲۰۱۴ بود. حسنی مبارک، رئیس جمهور سابق مصر، در 
طول سی سال ریاست خود شش بار به چین سفر کرد. این تغییر 
در دوران سیسی به عنوان »دهه طلایی« در روابط چین و مصر 
بوده که هیچگاه تا این سطح وجود نداشته است. از سوی چین، 
این امر می تواند در راستای افزایش مشارکت های بین المللی پس 

از اعلام ابتکار کمربند و جاده در سال ۲۰۱۳ باشد.

همچنین، روابط پکن و قاهره بازتابی از حضور قوی تر چین در 
غرب آسیا است، زیرا این منطقه نقش مهمی در امنیت انرژی، 
تجارت و قراردادهای چین دارد. شی در سال ۲۰۱۴ چارچوب 
همکاری »۱+۲+۳« را برای توسعه روابط با کشورهای عربی و 
انرژی های  زیرساخت ها،  تجارت،  انرژی،  بر همکاری  تمرکز  با 
تجدیدپذیر و فناوری پیشرفته ترسیم کرد. در سال ۲۰۱۶ چین 
اولین سند سیاست عربی خود را منتشر کرد. در واقع، تعمیق 
روابط چین و مصر در خلأ اتفاق نیفتاده است، بلکه به عنوان 
بازیگری  به  تبدیل پکن  برای  بزرگ  استراتژی  از یک  بخشی 

مهمتر در غرب آسیا و شمال آفریقا است.
برای مصر نیز انگیزه روابط نزدیکتر با چین را می توان با ترکیبی 
از ضرورت های سیاسی و اقتصادی توضیح داد. سیسی قبل از 
آغاز ریاست جمهوری خود در مصاحبه ای با واشنگتن پست از 
ایالات متحده انتقاد کرد و افزود: »شما مصری ها را ترک و به 
آن ها پشت کردید و آن ها این را فراموش نخواهند کرد.« عدم 
حمایت از مبارک توسط دولت اوباما در فوریه ۲۰۱۱، بسیاری 
را در قاهره متقاعد کرد که ایالات متحده شریکی قابل اعتمادی 
نیست. همزمانی این امر با جاه طلبی های منطقه ای چین، پکن را 
به یک شریک مناسب برای قاهره تبدیل کرد؛ باید توجه داشت 
که یافتن شریک بزرگ با وضعیت مالی خوب و بدون علاقه به 

سیاست داخلی مصر، چندان هم آسان نیست.

پیامدهای مثبت مشارکت راهبردی  
در طول این دهه طلایی، چین همواره شریک تجاری برتر مصر 
برنده شده  را  بزرگ  قرارداد  بوده، شرکت های چینی چندین 
و افزایش سرمایه گذاری و ایجاد شغل برای مصری ها افزایش 
یافته است. بخش عمده ای از آن بر روی بنادر مصر، به ویژه 
منطقه اقتصادی کانال سوئز متمرکز شده که در سال ۲۰۱۶ با 
سرمایه گذاری شرکت تدا )TEDA(، شرکت دولتی مستقر در 
تیانجین، توسعه یافت. منطقه همکاری اقتصادی و تجاری سوئز 
چین و مصر در این چارچوب قرار دارد، یک پارک صنعتی که 
بیش از ۱۶۰ شرکت چینی در آن فعالیت می کنند و بیش از 
هفتاد هزار شغل برای مصری ها فراهم شده است. در سرتاسر 
منطقه SCZone، حضور چین در حال رشد است، بطوریکه 
ولید جمال الدین، رئیس منطقه اقتصادی کانال سوئز در دسامبر 
۲۰۲۴ اعلام کرد که سرمایه گذاری چین در آن به سه میلیارد 
دلار رسیده که ۴۰ درصد از سرمایه گذاری مستقیم خارجی دو 

سال گذشته را شامل می شود.
روابط دوجانبه با توجه به وضعیت اقتصاد مصر مهم است. تورم 
این کشور در ماه نوامبر ۲۵.۵ درصد بوده و درآمد مصر از کانال 
سوئز در سال گذشته به دلیل تنش های دریای سرخ ۶۰ درصد 
کاهش یافت. اقتصاد مصر پیش از امضای قرارداد ۳۵ میلیارد 
دلاری با امارات در فوریه گذشته و سپس دریافت وام هشت 
میلیارد دلاری از صندوق بین المللی پول در ماه مارس گذشته، با 

بحران روبه رو بود. در این زمینه، مشارکت قوی با دومین اقتصاد 
بزرگ جهان بسیار مهم است.

ضرورت متنوع سازی در صادرات مصر به چین  
البته شراکت دو کشور بیشتر یک رابطه نامتقارن و به نفع چین 
متمایل می شود. داده های تجاری گویای این موضوع هستند. در 
سال ۲۰۲۲، حجم تجارت اندکی بیش از ۱۳.۲ میلیارد دلار و 
ارزش صادرات چین کمتر از ۱۱.۵ میلیارد دلار بود، در مقابل 
صادرات مصر به چین ۱.8 میلیارد دلار ثبت شد. البته در سال 
۲۰۲۳، صادرات مصر به چین به 8۳۴ میلیون دلار کاهش یافت. 
همچنین، صادرات مصر به چین تقریباً شامل همه کالاها بوده 
که عمده آن انرژی است. این روند در طول »دهه طلایی« بهبود 
نیافته است؛ در سال ۲۰۱۴، نزدیک به ۳۱ درصد از صادرات 
مصر به چین انرژی بود که این رقم در سال ۲۰۲۲ به ۵۶ درصد 
افزایش یافت. چین قصد دارد تا سال ۲۰۳۰ به شدت انتشار 
کربن را کاهش و تا سال ۲۰۶۰ صفر کند، از همین روی قاهره 
باید کالاهای دیگری برای فروش به شریک تجاری اصلی خود 

بیابد.
اعلام  زمان  از  اقتصادی  تعامل  شاخص های  سایر  به  نگاهی 
از  است.  جالب  اندازه  همان  به  جامع  استراتژیک  مشارکت 
میلیارد دلار  تا ۲۰۱۳، شرکت های چینی ۳.۳۴  سال ۲۰۰۵ 
از  قراردادهای مصر درآمد کسب کردند. در یک دهه پس  از 
آن، این رقم به ۱۶.۶۲ میلیارد دلار افزایش یافت. بدون تردید 
مشارکت استراتژیک جامع برای شرکت های چینی سودآور بوده 

است. )منبع: شورای آتلانتیک(

هیچ گوشی قاچاقی،
 رجیستر نمی شود

برنامه »بدون خط خوردگی« رادیو گفت وگو در خصوص 
واردات قاچاق تلفن همراه با دکتر حمیدرضا دهقانی نیا 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به صورت تلفنی 

گفتگو کرد.

دهقانی نیا با رد این موضوع که تلفن های قاچاق، رجیستری 
شده اند، گفت: زمانی که یک دستگاه تلفن همراه به عنوان 
قاچاق وارد کشور می شود، به دلیل ماهیت غیرقانونی آن، 
امکان ثبت رسمی و قانونی اطلاعات آن در هیچ سامانه ای 
وجود ندارد. این امر به دلیل وجود شاخصه های خاصی 
از مسیرهای قانونی واردات  است که این نوع کالاها را 
جدا می کند. بنابراین، هرگونه خبری مبنی بر ثبت قانونی 

تلفن های قاچاق، فاقد اعتبار بوده و خلاف واقعیت است.
ادامه به موضوع اخبار منتشر شده در رسانه ها  وی در 
بدون   ۱۶ آیفون  تعدادی  غیرقانونی  ترخیص  مورد  در 
پرداخت حقوق ورودی اشاره و بیان کرد: فرایند واردات 
تلفن همراه، چه به صورت رسمی و چه از طریق مسافری، 
روند قانونی مشخصی دارد. این روند شامل ثبت اطلاعات 
دستگاه در سامانه های مختلف مانند سامانه جامع تجارت، 
سامانه همتا و سامانه گمرک است. همچنین مسئولیت 
شناسه دار شدن و مشخص شدن شرکت واردکننده نیز 

بخشی از این فرایند قانونی است.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مصاحبه با 
رادیو گفت وگو اشاره کرد: در صورتی که تخلفی در این 
روند صورت گرفته باشد، موضوع در کارگروه های مربوطه 
اقدامات  و  اعمال شده  نتایج آن در سامانه ها  و  بررسی 
لازم برای ثبت اطلاعات گوشی انجام خواهد شد. بنابراین، 
ادعای اینکه گوشی های قاچاق بعداً ثبت شده اند، نمی تواند 
درست باشد. چون اطلاعات در زمان ورود گوشی به کشور 

به طور دقیق ثبت و کنترل می شود.
وی با تاکید بر اینکه اطلاعات گوشی های وارد شده به 
کشور، بین چهار دستگاه مختلف به اشتراک گذاشته شده 
و پس از بررسی های لازم، ثبت نهایی صورت می گیرد، 
اظهار کرد: این امر نشان دهنده وجود سیستمی دقیق 
و هماهنگ برای ثبت اطلاعات گوشی های تلفن همراه 

است.

دهقانی نیا افزود: در مورد گوشی های وارد شده از طریق 
مسافری، روند به این صورت است که بعد از اظهار کالا در 
محوطه گمرکی و انجام مراحل مربوط به تعیین ارزش، 

اطلاعات گوشی در سامانه گمرک ثبت می شود.
وی در مورد رجیستری گوشی های تلفن همراه وارد شده 
به کشور از طرق مختلف عنوان کرد: بر اساس توضیحات 
ارائه شده، گوشی هایی که به صورت قانونی وارد شده اند، 
بر اساس نوع و مدل گوشی، تعیین ارزش شده و پس از 
اظهار کالا )در صورت ورود از طریق مسافری( و پرداخت 
به اشتراک گذاشته شده و  حقوق ورودی، اطلاعاتشان 

نهایتاً گوشی شناسنامه دار می شود.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با تصریح بر اینکه 
گوشی های قاچاق به هیچ عنوان امکان ثبت و رجیستری 
ندارند، گفت: با اقداماتی که توسط هیئت دولت انجام 
شده، این مشکل به طور کامل برطرف شده است و همه 

فرایندها به صورت شفاف انجام می شود.

حمیدرضا دهقانی نیا
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این روزها دیگر روایت تاریخ را فقط آن ها که پیروز می شوند 
به روایت  را آن ها که هنر و رسانه دارند  تاریخ  نمی نویسند. 
خودشان نمایش می دهند و حکایت ایران و سریال حشاشین 
ذائقه ی  به  کشور  یك  تاریخ  روایت  است.  همین  درست 
را   سریال  این  بررسی  و  نقد  دیگر.  جغرافیای  از  هنرمندانی 

بخوانید: 
»حشاشین« سریالی به ظاهر تاریخی است که بیش از  جنبه ی 
تاریخی داشتن، درامی فانتزی محسوب می شود. این مجموعه در 
سال ۱۴۰۳ ساخته شد و به سرعت با زیرنویس فارسی در اختیار 

ایرانی ها و فارسی زبانان قرار گرفت.
این سریال مصری به کارگردانی پیتر میمی، بر اساس داستان 
و  شاخ  با  و  شده  ساخته  دبستانی«  یار  »سه  پرفروش  کتاب 
برگ های فانتزی تزیین و به مخاطب ارائه شده است. خود کتاب 
»سه یار دبستانی« به لحاظ تاریخی قابل استناد نیست و از نظر 

مورخان و محققان از این نظر کاملًا مردود است.
می گویند شخصی با کاسه ای ماست در کنار دریا نشسته بود و با 
قاشقی ماست را به دریا می ریخت. از او پرسیدند: چه کار می کنی؟ 
گفت: دارم دوغ درست می کنم. به او گفتند: با این کاسه ماست 
که نمی شود آب دریا را دوغ کرد. باز پاسخ داد: می دانم نمی شود 

اما اگر بشود چه می شود.

داستان سه یار دبستانی  
این حکایت، شبیه داستان »سه یار دبستانی« است. داستانی 
که در آن خیام، حسن صباح و خواجه نظام الملک جمع اند؛ 
سه شخصیت برجسته ی تاریخی که در کودکی با هم، هم دوره 
و یاران دبستانی معروفی بودند و در بزرگسالی هر یک به راهی 
رفتند. حسن رهبر فرقه ی  اسماعیلیه شد، خواجه نظام الملک 
سیاست مداری بلندپایه و خیام دانشمند و شاعری عاشق پیشه 

و گوشه گیر. سه یار این قصه با هم عهد می بندند که اگر در 
بزرگسالی به مقامی رسیدند، دست یکدیگر را گرفته و به هم 

کمک کنند. 
اما در واقعیت، به قول معروف »اگر می شد، چه می شد.« احتمالاً 
شاید بخش هایی از آن شبیه کتاب می شد و داستان هایش به 
دل می نشست ولی داستان این سریال و ساخت آن در زمان 
تصویریِ  و  اخلاقی  ارتباط های  و  تحریف شده  روایت  و  فعلی 
داعش گونه اش و ربط دادن محل تولد ترورهای این چنینی به 

ایران بیشتر بوی شیطنت می دهد، آن هم نه از نوع خوبش!
مختصر  اشاره ای  آن  به  بالا  در  که  همان طور  سریال  داستان 

داشتم، درباره ی حسن صباح است.
قصه از کودکی او شروع می شود و تا رسیدن به خلافت و پس از 
آن ادامه دارد. قهرمان ما یک ایرانی است و رهبری جنبشی را بر 
عهده می  گیرد که ترور و کشتار اصلی ترین مشخصه ی آن است 
و شاید حتی بتوان شباهت هایی میان این فرقه و داعش یا جیش 

العدل فعلی پیدا کرد.
پس تا اینجا داستان هرچه که هست به نظر می آید نیتش نسبت 
دادن تروریسم و خط تکفیر به ایران و تطهیر گروه های عرب زبانی 

مانند داعش است.
در مورد ساخت سریال هم باید گفت کاری را که ما نکنیم یا 
در آن تعلل کنیم، دیگران به خوبی از عهده اش برخواهند آمد. 
شاید اگر سریال حسن صباح را در گذشته مهرجویی می ساخت، 
»حشاشین« یا ساخته نمی شد یا مانند موجی از داستان فانتزی 
می آمد و می رفت و مخاطب نمونه ی درست تصویری پیشین 
برای مقایسه ی آن داشت، ولی حالا باید با پسامدهای این حجم 

از تحریف تاریخ روبه رو شویم. 
گذشته از قصه گویی و دروغ بافی های سریال، باید اعتراف کنیم 
که سریال به لحاظ بصری برعکس فیلم های دیگری که تاکنون 
بر ضد ایرانیان ساخته شده مانند فیلم ۳۰۰، جغرافیای ایران را 
بهتر نشان داده است؛ اگرچه منتقدان نسبت به تطابق نداشتن 
معماری سریال با معماری دوره ی سلجوقیان، اتفاق نظر دارند، 
اما باید گفت تصاویری که از اصفهان، قزوین و ری نشان داده 
می شود و همچنین سیما و نوع زندگی فارس زبانان و ترک زبانان 
ایران چشم نواز و قابل قبول است. البته سایه ی اشعار عربی و بعضاً 
پوشش های عربی در جای جای سریال پررنگ جلوه می کند. این 
موضوع می تواند به این دلیل باشد که سریال را مصری ها برای 
مخاطبان عرب خود ساخته اند و حتماً ذائقه ی مخاطبان خود را 

در نظر گرفته اند. 
به دوازده  قریب  بودجه ای  با  و  ماه  سریالی که در طول شش 
با  و  بوده  بزرگ  پروژه ای  عملًا  شده،  ساخته  دلار  میلیون 
سریال های تاریخی ایرانی که با بودجه های کلان ولی در طول 
سالیان متمادی ساخته می شوند قابل قیاس نیست. این سریال 
ماه رمضانی که به ادعای سازندگان خود آمده بود رقیب سریال 

»تاج و تخت« شود، اگرچه نتوانست حتی به سریال رقیب نزدیک 
شود، اما تمام سعی خود را کرد که با استفاده از موسیقی و حتی 

تیتراژ مشابه، خود را به جایگاهی جهانی برساند. 
باید قبول کنیم این پروژه ی مصری دوستش داشته باشیم یا نه، 
نشان داده که استفاده از افراد حرفه ای و به کار گرفتن جلوه های 
ویژه و هوش مصنوعی می تواند تا چه اندازه در زمان و هزینه ها و 
خروجی های تصویری عظیم و باکیفیت مؤثر باشد و این موضوع 
باید به الگویی استاندارد در سریال سازی کشورهایی مانند ایران 

تبدیل شود.
نکته ی قابل توجه دیگر در این سریال استفاده از بازیگران معروف 
و حرفه ای است. بازیگران »حشاشین« از کریم عبدالعزیز در نقش 
حسن صباح تا نیکولا معوض و فتحی عبدالوهاب که همگی 
از بازیگران محبوب دنیای عرب هستند، توانسته اند با بازی های 
حرفه ای در بالا بردن کیفیت ساخت و تعداد مخاطب سریال 

نقش بسزایی داشته باشند. 
در کنار موارد فوق، لایه های عاشقانه و معمایی تنیده شده در دل 
حوادث بزرگ به ظاهر تاریخی از نکات مخاطب پسند سریال بوده 
و دیدن صحنه های اکشن هر چند دقیقه یک بار نیز از دلایل 
دیگری است که بیننده را تا انتهای سریال مشتاق نگه می دارد. 

مورد دیگری که این سریال را در نظر مخاطبان جذاب و در 
نظر منتقدان ضعیف کرده، استفاده از گویش محاوره ای و روز 
مصر است. معمولاً تا بوده سریال های تاریخی یا مربوط به زمان 
گذشته از ادبیات کلاسیک در نوشتار و گفتار استفاده می کردند، 
در حالی که عبدالرحیم کمال، نویسنده ی سریال پس از مشورت 
دیالوگ های  برای  را  مصری  محاوره ای  گویش  کارگردان،  با 
سریال انتخاب کرد. این کار باعث شد سریال بازار هدفی حدود 
چهارصد و پنجاه میلیون نفر عرب و مصری را مخاطب قرار دهد. 
استفاده از این فرم گویش را نمی توان به حساب بی سوادی کمال 
گذاشت، زیرا او پیش از این با تألیف رمان ها، داستان های کوتاه 
و نمایش نامه های گوناگون و همچنین نگارش بیش از چهارده 
کتاب به زبان عربی، مهارت خود در عربی کلاسیک را به خوبی 

نشان داده است. 
نکاتی مانند نماز خواندن شیعیان اسماعیلیون نزاری به روش اهل 
سنت، سند دانستن روایت های مارکوپولو از الموت و طرفداران 
صباح )او صد و چهل سال بعد از داستان الموت به خاورمیانه سفر 
کرده!(، قدرت  جادویی داشتن حسن صباح و فروختن روحش به 
شیطان، استفاده از موسیقی علی رغم اینکه همه، حتی مخالفانش 
او را بسیار متشرع می دانند و بسیاری نکات دیگر، همه از مواردی 
هستند که این سریال را صرفاً در حد یک اثر سرگرم کننده و 
ایرانی اگر  اینجاست که مخاطبان  غیر تاریخی تنزل می دهند. 
می خواهد این سریال را ببیند، صرفا باید برای دانستن این نکته 
باشد که اگر تریبون تاریخش دست دیگران باشد، چه درباره اش 

خواهند گفت. 

این روزها مقاومت فلسطین در غزه، پس از  شکست نظامی 
محیرالعقول دشمن سرتاپا مسلح صهیونی، دارد در عرصه رسانه 
و عملیات روانی نیز پیروزی های پیاپی و شگفت انگیزی کسب 
می کند. چیزی که خود ما نیز انتظار آن را نداشتیم! خیلی ها 
فکر می کردند حالا دوران تلخ و نفس گیر بازسازی آغاز می شود 

و تازه باید شاهد درگیری مردم با دولت غزه باشیم!
ولی هم مردم، رزمندگان خود را در آغوش کشیدند هم آنان به 
نحوی در طراحی اقدامات و نیز تولیدات رسانه ای مثل مستند 
الجزیره عمل کردند که اساسا ذهنیت  شکست و روایت نابودی 
را از بین برد و حتی در داخل خود رژیم هم موجی از ناامیدی 

و تحقیر را توسعه داد. 

 علت این موفقیت چیست؟  
چرا ما نمی توانیم جبهه مقاومت را به این سبک روایت کنیم؟ 
این سوال خیلی مهم است!  آیا در آنجا ذهنیت نظامی و امنیتی 
وجود ندارد که بخواهد دست مردان رسانه را ببندد و مانع 
تولیدات جسورانه بشود ؟! حتما وجود دارد ولی یک گفتمان 
دیگر حاکم شده است که باور کرده باید به اقناع اذعان مردم 
نگاه کرد.  مثابه یک جنگ جهانی  به  نیز دقیقا  و جهانیان، 
گفتمانی که بشدت متأثر از وجود پرتعداد فلسطینی ها در 
الجزیره است. شبکه ای که به تنهایی بار همه ما را به دوش 

کشیده است.
باور رهبری به این که »امروز پیروزی یک طرف را توانایی او در 
گرفتن و رساندنِ پیام و روایت او از واقعیت، رقم میزند؛ بسیار 
پیش و بیش از آنکه ابزارهای نظامی وارد میدان شوند و در آن 
اثر بگذارند...« نه فقط در اهالی رسانه که باید در آحاد سردارانی 
که مانع تولیدات رسانه ای جسورانه می شوند نیز ایجاد شود والا 

»شب تاریک و بیم موج و گردابی چنین حایل...«

 فهم رسانه ای حماس 
الجزیره ای است نه ایرانی!

حشاشین؛سریالیبدونتاریخبدونامضا

علیرضا کمیلی

ورودعمیقچینبهعرصهفیلموسینمایجهان

چین به طور استراتژیک از رسانه ها برای مقابله با تأثیر غرب و تقویت 
دوره شی  در  است.  کرده  استفاده  جهانی  در سطح  خود  نرم  قدرت 
رسانه های چینی  بین المللی شدن  اولویت بندی  به  پکن  جین پینگ، 
پرداخته و از سال ۲۰۰۹ بیش از ۶ میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده 
است. روش هایی که چین به کار گرفته شامل گسترش رسانه های دولتی 
جهانی مانند CGTN، تولید مشترک با هالیوود و استفاده از سینما برای 
شکل دهی به روایت هاست. این تلاش ها تقویت نفوذ فرهنگی چین و 

بهبود وجهه جهانی آن را باعث شده است.
چین برای مقابله با تبلیغات و سلطه غرب، استفاده از رسانه ها را به عنوان 
سلاحی برای نمایش قدرت نرم خود آغاز کرده است. در دوران ریاست 
جمهوری شی جین پینگ، چین شاهد تغییر در سیاست های رسانه ای 
خود بوده و تمرکز خود را بر تاکتیک هایی برای شکل دادن به روایت های 
اطلاعاتی در سطح بین المللی آغاز کرده است. در این راستا این کشور 
سرمایه گذاری زیادی در حوزه رسانه انجام داده است. بنابراین، دولت 
چین از سال ۲۰۰۹ حدود ۶.۶ میلیارد دلار برای بهبود وجهه جهانی 
این کشور هزینه کرده است. لذا اقدامات مختلفی از جمله بین المللی 
شدن رسانه های خود و استفاده از سینما و فیلم برای ترویج تبلیغات و 

جنبه های نرم خود انجام داد.

بین المللی سازی رسانه ها  
در سال ۲۰۰۹، دولت چین از تسریع تلاش های خود برای بین المللی 
سازی رسانه های چینی خبر داد. از این رو، حدود ۶ میلیارد دلار بودجه 
برای تامین مالی بخش رسانه اختصاص یافت. به دنبال آن، آژانس های 
رسانه ای پکن "big four" در عرصه بین المللی افتتاح شدند. بعدها، 
زمانی که شی جین پینگ در سال ۲۰۱۲ رئیس جمهور شد، نهادینه 
شدن آنها بیشتر شد. در نتیجه، بزرگ ترین شرکت های رسانه ای دولتی 
چین شروع به راه اندازی دفاتر و استخدام خبرنگاران در سراسر جهان 
کردند. به عنوان مثال، CCTV )در حال حاضر  CGTN( در سال 
۲۰۱۲ یک دفتر آفریقا تأسیس کرد. اکنون، دارای ۶ کانال در ۱۷۱ 
فرانسوی  و  اسپانیایی  انگلیسی،  عربی،  زبان های  به  که  است  کشور 
فعالیت می کنند. علاوه بر این، قرارداد همکاری با ۷۰ موسسه رسانه ای 
خارجی از جمله BBC Worldwide نیز امضا کرده است. در مورد 
دیگر رسانه های چینی هم همینطور است. خبرگزاری شین هوا در حال 
حاضر دارای ۱8۰ دفتر بین المللی است، حتی بیشتر از آسوشیتدپرس، 
رویترز و خبرگزاری فرانسه، و نشریاتی را به هشت زبان بین المللی 

ارائه می کند. به همین ترتیب، رادیو بین المللی چین )CRI( به دومین 
سازمان رادیویی بزرگ در جهان تبدیل شده است که به ۶۵ زبان برنامه 

پخش می کند. 
چین علاوه بر گسترش رسانه های خود در سایر کشورها، برنامه های 
تبادلی برای خبرنگاران خارجی از چندین کشور و سازماندهی آموزش 
برای آنها در شهرها را نیز انجام می دهد. مهمتر از همه، دولت چین 
خبرنگاران را در کشورهای در حال توسعه آفریقا با استخدام و آموزش 

آنها هدف قرار می دهد. 
با این حال، بین المللی سازی رسانه های چین به این محدود نمی شود. 
این کشور به اتخاذ تاکتیک های مبتکرانه  اقدام کرده است، مانند ارائه 
حتی  یا  کمتر  هزینه  با  کشورها  سایر  به  دولتی  رسانه های  محتوای 
رایگان. به عنوان مثال، StarTimes یک نهاد تلویزیونی چینی است 
که بسته های کابل تلویزیون ارزان را به ۳۰ کشور آفریقایی با کانال های 
تلویزیون دولتی چین ارائه می دهد. علاوه بر این، شرکت های چینی نیز 
سهامی را در نهادهای رسانه ای محلی دیگر کشورها خریداری کرده اند 
تا پیام خود را منتشر کنند و محتوای طرفدار چین را منتشر کنند. 
به عنوان مثال، یک خبرگزاری چینی، GBTimes، سهام ایستگاه های 
رادیویی در اروپا را به دست آورده است. به همین ترتیب، سازمان های 
دولتی چین ۲۰ درصد از سهام یک پلتفرم رسانه ای آفریقای جنوبی 
در  از چین  در حمایت  قطعاتی  و  کرده اند  خریداری  را   IOL نام  به 
آن منتشر کرده اند. به طور مشابه، پکن همچنین شروع به راه اندازی 
موافقت نامه های همکاری دوجانبه با رسانه های محلی کرده است. به 
عنوان مثال، زمانی که ایتالیا رسماً در سال ۲۰۱۹ به BRI ملحق شد، 
شی جین پینگ مجموعه ای از توافق نامه های همکاری رسانه ای را با 
 ANSA سازمان های رسانه ای ایتالیا از جمله خبرگزاری دولتی ایتالیا
امضا کرد. طبق گزارش انجمن هنری جکسون، »حضور رو به گسترش 
در رسانه های ایتالیایی به پکن بستری می دهد تا دیدگاه های رسمی 
خود را گسترش دهد، در حالی که به طور بالقوه مانع از ظهور بحث های 
انتقادی بیشتر می شود«. از این رو، چین نیز از این تاکتیک برای تسهیل 

دیپلماسی نرم خود استفاده کرده است.

نقش سینمای چین  
چین همچنین از ابزار سینما برای ارتقای وجهه خود و ارتقای دیپلماسی 
 »going-out policy« فرهنگی خود استفاده کرده است که در راستای
این کشور بود. بر اساس آخرین آمار، چین با ۶۵هزار و۵۰۰ سالن سینما 

بیشترین تعداد سالن سینما را در جهان دارد. از این رو، به عنوان یک 
مرکز جذب برای شرکت های خارجی، به ویژه هالیوود، که می خواهند 
از اجرای فیلم های خود در آنجا درآمد کسب کنند، عمل می کند. با 
این حال، چین سهمیه فیلم های خارجی پرهزینه را تنها ۳۴ فیلم در 
سال تعیین کرده است. این محدودیت، تهیه کنندگان هالیوود را مجبور 
می کند تا برای سرمایه گذاری مشترک با شرکت های چینی اقدام کنند، 
این امر از این واقعیت مشهود است که بین سال های ۲۰۰۲ تا ۲۰۱۳، 
۴۱ فیلم مشترک تولید شده اند. با این حال، در این پروژه های مشترک، 
چین همیشه دست بالا را دارد و در نتیجه بر لحظه نمایشگاه در فیلم ها 
تأثیر می گذارد و در عین حال خواسته های سرمایه گذاران چینی را در 

نظر می گیرد. 
علاوه بر این، چین نیز با سانسور و تعدیل فیلمنامه و قالب گیری آن 
برای مطابقت با روایت طرفدار چین، بر تولیدات مشترک تأثیر می گذارد. 
مثلا در یکی از فیلم ها برای جلب رضایت سانسورچیان چینی، سونی 
مجبور شد صحنه ای را که بیگانگان دیوار بزرگ چین را تخریب کردند، 
از فیلم پیکسل )۲۰۱۵( حذف کند. بنابراین، چین اجازه نمی دهد تا 
مسائل حساس مربوط به این کشور مانند تبت را به شکل بدی نمایش 
ایالات  بدهند. رابرت دالی، مدیر مؤسسه کیسینجر در مورد چین و 
متحده در مرکز ویلسون در واشینگتن، نیز همین دیدگاه را دارد که »در 
سال های اخیر هیچ فیلمی وجود نداشته است که حزب کمونیست چین 

یا شخصیت های چینی سرزمین اصلی را به تصویر بکشد«.

تأثیرات گسترش رسانه های چین  
پکن برای ارتقای دیپلماسی فرهنگی چین به اقدامات مختلفی مانند 
بین المللی کردن خبرگزاری های خود، سرمایه گذاری در خبرگزاری های 
سایر کشورها، تولید مشترک با هالیوود و سانسور فیلم ها متوسل شد. اما 

آیا چین در رسیدن به این هدف موفق بوده است؟ 
تولید  و  خارجی  کشورهای  در  دولتی  رسانه های  گسترش  طریق  از 
مشترک با هالیوود، چین توانسته است نفوذ فرهنگی خود را در سراسر 
شاخص  در  روشنی  و  وضوح  به  موضوع  این  دهد.  گسترش  جهان 
قدرت های جهانی قابل مشاهده است که به خصوص چین را به عنوان 
یک کشور با نفوذ فرهنگی منحصر به فرد و بسیار تأثیرگذار، در مقام 
بالایی در میان کشورهای دیگر جهان تعیین می کند. این رتبه بندی 
فرهنگی جهانی  فعلی چین در عرصه های  موقعیت  نمایان گر  نه تنها 
است، بلکه همچنین نشان دهنده ی پتانسیل بالای این کشور در زمینه ی 

فرهنگی و توانایی آن در جلب نظر ملت ها و تأثیرگذاری بر افکار عمومی 
به صورت گسترده تر است. به طور مشابه، رویکرد کنترل محتوا که چین 
به کار می برد، نه تنها به طور مستقیم بر تصویر و نمای منفی این کشور 
در سطح بین المللی تأثیر گذاشته، بلکه همچنین تأثیر زیادی بر آنچه در 
درون مرزهای این کشور به نمایش گذاشته می شود، خواهد داشت. این 
کنترل نقش اساسی ای در شکل دهی به روایت های فرهنگی و اجتماعی 
در داخل کشور ایفا می کند و در واقع ابزاری برای ایجاد و تحکیم قدرت 
فرهنگی چین به حساب می آید. از این رو، می توان با قطعیت گفت که 
تاکتیک های رسانه ای و ابزارهای ارتباطی نوین چین، نقشی کلیدی و 
بسیار مهم در تحقق اهداف دوگانه دیپلماسی فرهنگی این کشور ایفا 
کرده اند. این اهداف شامل اقدام به مقابله با هژمونی فرهنگی کشورهای 
غربی، به ویژه ایالات متحده، و همزمان جلوگیری از فرآیند غربی سازی 
در داخل مرزهای چین می شوند که می تواند برای اتحاد ملی این کشور 
خطرناک باشد. این تلاش ها به منظور حفظ اتحاد ملی و وفاداری به 
دولت نیز بخشی از استراتژی کلی و بلندمدت چین در فضای فرهنگی 

محسوب می شود. 
در همین راستا، همکاری و هم افزایی رسانه های چین با رسانه های غربی 
و به ویژه صنعت سینمای هالیوود، به نوعی تهدیدی برای رسانه های 
آمریکایی به حساب می آید. این همکاری ها به چین کمک کرده است تا 
جایگاهی قوی و برجسته در عرصه جهانی بدل شود و در مقابل رقبای 
فرهنگی خود، موضعی برابر و حتی بالاتر را اتخاذ کند، که این موضوع 
نشان دهنده ی موفقیت های فرهنگی و دیپلماتیک این کشور در سطح 
بین المللی است که از همه ابزارهای نوین به خوبی در حال بهره بردن 

برای جایگاه خویش است.

پانته آ ثاقب فر

مریم خالقی نژاد
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امپراتوری؛ شرح سفرهای 
ریشارد کاپوشچینسکی

با  کاپوشچینسکی  ریشارد  تالیف  »امپراتوری«  کتاب   
شد.  منتشر  ماهی  نشر  سوی  از  خشنود  راضیه  ترجمه 
است  کاپوشچینسکی  ریشارد  سفرهای  شرح  امپراتوری 
به یک امپراتوری در سه مقطع زمانی مختلف: امپراتوری 
شوروی. کتاب حاضر به تأکید خود نویسنده »کتاب تاریخ 
قلمرو وسیع  به  گزارش سفرهایش  عمدتاً  بلکه  نیست« 

امپراتوری شوروی است.

همچنین بخش هایی از کتاب، به سیاق گزارش های خبری، 
شرح دیدارها و مکاتبات کاپوشچینسکی با افرادی است که 
او را مصاحب دلنشینی یافته اند و این ملاقات ها را فرصتی 
مغتنم برای برآوردن فریاد تظلم. غرض اصلی نویسنده نیز 
به گوش  این ستمدیدگان  آزادی خواهی  رساندن صدای 
جهانیان، به خصوص مخاطبان غربی ناآشنا با مصائب مردم 
این سوی دنیا، و پرداختن به جنبه ی انسانی داستان بوده 

است نه راستی ازمایی روایت ها.

بیستم  قرن  روزنامه نگار  بزرگ ترین  را  کاپوشچینسکی 
رمان  خالق  و  رمان نویس  اتوود،  مارگارت  نامیده اند. 
مقاله ای  در  و  اوست  ستایشگران  از  ندیمه،  سرگذشت 
نوشت:  کرد،  منتشر  کاپوشچینسکی  مرگ  هنگام  که 
می توانستیم  که  بود  معدود کسانی  از  »کاپوشچینسکی 
بغرنج حقیقت  و  پیچیده  وقایع  باشیم درباره ی  مطمئن 
را بازگو می کند، آن هم نه با زبانی انتزاعی، بلکه با تمام 
جزئیات ملموس آن ها اعم از رنگ و بو و حس و حالشان. 
هر جا صحبت از فروپاشی، فاجعه یا خونریزی های وخیم 

در ساختارهای سیاسی بود، او آن جا حضور داشت.«

است:  بزرگ  طاعون  سه  تهدید  معرض  در  جهان  امروز 
ویژگی  دینی.  بنیادگرایی  و  نژادپرستی  ناسیونالیسم، 
و  خشن  و  قدرتمند  سه  هر  که  است  این  مشترکشان 
زایل  را  امراض عقل  این  از  به هر یک  ابتلا  بی منطقند. 
می کند. آتش مقدسی در مغز مبتلا شعله می کشد که فقط 
با ریختن خون قربانیان فرو می نشیند. هر تلاشی برای 
گفت وگوی آرام و منطقی با او ناکام می ماند. او فقط حکم 
صادر می کند و از شما انتظار دارد حق را به او بدهید. شما 
تنها وقتی ارزش دارید که نقش ابزار، وسیله و سلاح را ایفا 
کنید. در نزد او انسان فی نفسه هیچ منزلتی ندارد، او فقط 

به هدفش می اندیشد و بس.

کتاب »امپراتوری« تالیف ریشارد کاپوشچینسکی با ترجمه 
راضیه خشنوددر ۳۴۰ صفحه و قیمت ۳۵۰ هزار تومان از 

سوی نشر ماهی منتشر شد.

نشست علمی ـ با موضوع »نقش بازی های رایانه ای در ایجاد 
ناامنی های اجتماعی« توسط مرکز مطالعات فضای مجازی و 
اسلامی  اندیشه  و  فرهنگ  پژوهشگاه  حکمرانی  اندیشکده 
)در راستای همایش ملی تنظیم گری فضای مجازی( با حضور 
مجازی  و  بصورت حضوری  پژوهشگران  و  اساتید  از  جمعی 

برگزار شد.

در چهاردهمین پیش نشست همایش ملی تنظیم گری فضای 
مجازی، محمد کهوند )عضو پژوهشکده مطالعات راهبردی حوزه 
و روحانیت( به عنوان ارائه دهنده و آقای دکتر حسین مقدم 
)طراح و تحلیلگر بازی، دانشجوی دکتری علوم ارتباطات( به 
عنوان ناقد حضور داشتند. دبیری علمی این نشست نیز بر عهده 
دکتر محمد محمدی نیا )عضو هئیت علمی پژوهشگاه فرهنگ و 

اندیشه اسلامی( بود. 
بازی های  این است که  آقای محمد کهوند، گفت موضع من 
رایانه ای، فی نفسه، نه فرصت و نه تهدیدند؛ بستگی به شرایط 
گوناگون و مولفه های متنوع دخیل در بازی و کاربر و اقتصاد 
بازی و نوع مدیریت آن و عوامل دیگر دارد. ما به جدّ معتقدیم 
این  و  از فضای مجازی هست  بازی های ویدیویی بخشی  که 
به عنوان یک لنز نظری می پذیریم و از این دریچه به آن نگاه 
می کنیم بسیاری از مسائلی که در خصوص فضای مجازی در 
حوزه سیاست گذاری، قرارگذاری، اجراء در فضای مجازی حاکم 
می شود بر دنیای بازی ویدیویی هم حاکم خواهد شد و نسبت 
این دو تا با هم دیگر عموم و خصوص مطلق است. مطلق بازی 
در دل دنیای فضای مجازی قرار می گیرد اما بخش هایی از فضای 

مجازی داریم که هیچ ارتباطی به دنیای بازی ندارد. 
راهبردی  مطالعات  بحث  در  پروژه ای  در  ما  همین  خاطر  به 
بازی های ویدیویی که ۲۱۴ صفحه شد، ما هفت لایه فضای 
سخت افزاری،  زیرساخت  لایه  حکمرانی،  لایه  یعنی  مجازی 
زیرساخت نرم افزاری، لایه خدمات، لایه محتوا، لایه کاربر عینا 

دنیای بازی را با همین دید نگاه کردیم. 
دوم  است؛  مجازی  فضای  از  بخشی  بازی  دنیای  نکته،  اولین 
و شما  دارد  اثر  بازی  و  است  رسانه  قطعا  بازی  دنیای  اینکه، 
نمی توانید بگویید بی اثر است. البته از نگاه فلسفی وقتی نگاه 
به ساختار  توجه  با  رسانه ای  هر  و  بازی  به ظرفیت  می کنیم 
خودش، قابلیت هایش در اثرگذاری متفاوت است، ما نمی توانیم 
بگوییم که کتاب در حوزه اندیشه اثر می گذارد، بازی هم در 
اثر می گذارد. چرا؟ ما نمی توانیم بگوییم که به  اندیشه  حوزه 
همان میزان که فیلم و سریال روی اندیشه اثر می گذارد بازی هم 
اثرگذار است. نه بازی آنقدر اثرگذار نیست. بازی روی رفتارسازی 
فوق العاده اثرگذار است، تاثیری که کتاب نمی تواند انجام بدهد. 
این  به  فیلم و سریال نمی تواند  منظورم مهارت عملی است، 
قوت انجام بدهد. بازی می تواند با داستان یا بدون داستان باشد، 
این ها همه ظرفیت های بازی است و یک ظرفیت دیگر دارد که 
می تواند همه رسانه های دیگر را در خودش حل کند و این دارد 
اتفاق می افتد و کما اینکه همه هنرهای هفتگانه را در خودش 
دارد، وارد دنیای مجازی هم شده. چون بازی از لحاظ محتوا در 
لایه محتوا قرار می گیرد از حیث خدمات در لایه خدمات. تمام 

خدمات فضای مجازی را دارد در خودش حل می کند.
بحث مدیریتی است. اگر این دست شما باشد یک چیز دیگر 
رسانه  می شود.  دیگر  چیز  باشد  غیر  دست  اگر  و  می شود 
همیشه عموم منافعش مال مالکانش بوده و این هم یک نکته 
و خود حکمرانی سه لایه دارد؛ لایه سیاست گذاری، لایه قوانین 
ویدیویی  بازی های  ما در حوزه فضای  اجرا.  و مقررات و لایه 
حکمرانی نداریم، مطلق هیچ چیز؛ هیچ شأنی از شئون حکمرانی 

جمهوری اسلامی را ندارد. 

من منتقدین را دو دسته می کنم؛ یک منتقد اصلا حواسش به 
این قصه نیست که این وضعیت موجود به چه دلیل است به 
دلیل مدیریت بد است و انتقاد شما نباید به اینجا بینجامد که 
بروید به این سمت که من نگاه ذات انگاری دارم. بازی ذاتش 
همین است. ارزش هایش ذاتی است و قابل تغییر هم نیست. 
همینی که هست تهدید است و فلان و بیسان. نه! این دارد 
بد مدیریت می شود اگر درست مدیریت می شد پس بخشی از 
منتقدین اینگونه هستند متأسفانه متوجه قصه نیستند. چطور 
برای فلان کشور فرصت حداکثری است برای دیپلماسی اش، 
برای فرهنگش، برای سیاستش، برای امنیتش، برای اقتصادش، 
با یک  را  اقتصادی اش  چرا فلان کشور می تواند بخش بزرگ 
بازی محقق کند وقتی گردش مالی ۲۰۲۲ می شود ۱8۵ میلیارد 
دلار تازه با اعتراف به اینکه از شانزده فقره گردش مالی دنیای 
بازی دستگاه محاسباتی کلا چهار تا را حساب می کنند؛ یعنی 
فروش خود بازی را حساب می کند پرداخت در آن برنامه را 
حساب نمی کند بیشتر درآمد برای پرداخت درون برنامه ای است 
و آن که با رمز ارز خرید کرده را حساب نمی کند. دستگاه های 
مخصوص بازی را حساب می کند مانند: کنسول و پلی استیشن 
اما کامپیوتر، لپتاپ، موبایل و لوازم جانبی مخصوص بازی را 
حساب نمی کند. من یک دستگاه می خرم یک عمر دارم برایش 
صرفا  همان هاست  بازی  اقتصاد  عموما  می خرم  جانبی  لوازم 
می آید روی چهار فقره که سه فقره اش فقط متن خود بازی است 

می گوید ۱8۵ میلیارد دلار من 
گردش مالی تلویزیون دنیا را 
نگاه کردم ۴۰۰ میلیارد دلار. 
اسباب بازی ۱۰۰ میلیارد دلار 
است. این با این همه قابلیت 
اقتصادی  مسائل  ایجاد  برای 
یک کسی بیاید در ایران بگوید 
بازی از نظر اقتصادی چنین و 

چنان می شود.
بازی  نتوانستیم،  متأسفانه  ما 
تولید نکردیم نه تنها مدیریت 
که  کسی  الان  نکردیم  هم 
ورشکست  می کند  تولید 
نداریم.  تولیدگر  می شود. 

چقدر  است؟  چقدر  ایران  در  کننده  تولید  شرکت های  عمر 
وقتی  دارید؟  کارمند  چقدر  شما  دارید؟  نگه  می توانید  نیرو 
بخواهند یک بازی بسازند شرکت های بازی سازی های ما عدد 
کارمندانشان را نگاه می کنید و عدد افرادی که در پروسه بازی 
ایرانی  ایرانی مقایسه می کنید شرکت های  با  و  نگاه می کنید 
هشت نه کارمند دارند. معلوم است که چیزی از آن در نمی آید، 
می گویند بازی سازی ما ضعیف است؛ خوب دلایل مختلفی دارد 
همه اش منبعث از حکمرانی است و همه چیزهایی که از ضعف 

بازی می گویم همه اش برمی گردد به مدیریت. 
فوق العاده  ظرفیت  و  می دانم  فرصت  را  بازی  ماهیت  بنده 
می دانم که قابل استفاده است. اگر یک انسان مؤمن انقلابی این 
ظرفیت را در مشتش بگیرد، قطعا فرصت حداکثری است اما 
اگر دادید دست شیطان خوب معلوم است چه اتفاقی می افتد. 
یک  عنوان  به  من  می گویید  است،  آموزش  ظرفیت  همین 
بچه مذهبی و یک دستگاه فرهنگی می خواهم از این دنیای 
بازی که هوش مصنوعی مقوم دنیای بازی است و حالا مسأله 
از  هوش مصنوعی در دنیای اخیر خیلی دارند می گویند و ما 
۱۹۴۰ هوش مصنوعی را داشتیم، موضوع جدیدی نیست، بازی 
هوش مصنوعی  باید  نمی کند،  کار  کلا  هوش مصنوعی  بدون 
داشته باشد، این هوش مصنوعی را ضریب بده و قوی اش بکن، 
واقعیت  عینک  و  بکن  عالی  را  کدنویسی اش  و  برنامه نویسی 
مجازی را هم بیاور از احادیثت استفاده کن، با عینک واقعیت 
بچه در کنار  این  به گونه ای مجسم کن که  را  مجازی غدیر 
امیرالمؤمنین و در کنار پیغمبر می رود حجه الوداع کل فرآیند 
قصه را دارد می بیند و با ایشان گفتگو می کند و سخنان پیغمبر 
را می شنود. این یک فرصت فوق العاده است، وقتی شما می روید 
تمام  تولید کنید شما می توانید  این ها  از  سراغ آن می توانید 
آداب و رفتارهایی که مدنظرتان هست و در جامعه رواج پیدا 
کند تک تک آن ها را می توانید برای دنیای بازی تعریف کنید و 
خروجی بگیرید. پس نقدی که نسبت به وضعیت موجود بازی 
می زنیم، انتقادی که می کنیم به خاطر نحوه مدیریت است، کل 
سیاست های مرتبط با بازی در کشور، دوتاست؛ که یکی شورای 
رایانه ای  بازی  ملی  بنیاد  گفته  نوشته  فرهنگی  انقلاب  عالی 
از 8۵  انقلاب فرهنگی  تأسیس شود، تمام شد؛ شورای عالی 
یا 8۶ دنیای بازی را بوسید کنار گذاشت، ظاهرا مقوله فرهنگی 
نمی دانند و شورای عالی فضای مجازی هم که عالی ترین نهاد 
جمهوری اسلامی در حوزه فضای مجازی یک سیاست نوشته 
برنامه ملی بازی های ویدیویی در ایران. مجلس شورای اسلامی 
یک قانون درباره فضای مجازی بازی های ویدیویی وضع نکرده و 

هیچ قانونی برای دنیای بازی نداریم. 

در حوزه اجرا ۳۶ دستگاه متولی هستند و اینجا بلبشوی مطلق. 
حالا از همه این دستگاه ها، ویژه تر بنیاد ملی بازی های رایانه در 
جمهوری اسلامی است؛ البته اول به وضعیت بنیاد نگاه  کنیم 
انتقاد کنیم. دولت آقای خاتمی و آقای روحانی. تعطیل  بعد 
کردند. انیستیتو و کارهای علمی جشنواره ها را تعطیل کردند 
آموزشکده ها را تعطیل کردند بودجه بنیاد را پایین آوردند. در 
دولت احمدی نژاد بنیاد شکل گرفت و در ادامه در دولت شهید 
رئیسی. اما مدیران نه بازی می شناسد نه می تواند تشخیص بدهد 
این گرفتاری را آنجا داریم ما به بدترین وجه ممکن مدیریت 
کردیم کاش مدیریت نمی کردیم می گفتیم فضای بی صاحبی 
است که ما با آن کاری نداریم مثل جبر تکنولوژی می گفتیم 
ببینیم به کجا می رود خیلی شرایطمان بهتر از این بود که الان 
داریم مدیریت می کنیم. در یک جمله خلاصه کنم بازی فرصت 
حداکثری و تهدید حداکثری است. همه اش بستگی به این دارد 

که ما چطور مدیریت می کنیم.

ما یک مشکل بزرگی در جامعه نخبگانی در نگرش به دنیای 
بازی داریم، حالا نه فقط جامعه نخبگان حتی در جامعه والدین؛ 
بعضی از والدین از آن طرف بوم افتادند که کلا دورش حصار 
می کشند به این نزدیک نشوید، این شی خطرناکی است؛ آنقدر 
بازی سالم داریم، بازی اینتکس، بازی محصول کشور امریکا، 
بازی بسیار خوبی است. این همه بازی خوب داریم بدهید دست 
بچه ها بازی کنند. منتهی جایگزین بازی فیزیکی اش نباید بشود، 
بازی  می گویند  والدین  از  بخشی  کنید،  مراقبت  را  اعتیادش 

هست و بچه را می سپارند به این فضا. یعنی می گویم مواظب 
باشید معتاد می شود. در مدرسه ــ در جلسه حوزه و صدا و 
ـ سخنرانی می کنم؛ این طرف خانواده ها،  سیما و مسئولین نظام ـ
دانشجوها و دانش آموزان را می بینیم و از میدان اطلاعاتمان کم 
نیست. شما مدرسه پسرانه بروید صحبت کنید از کلاس نهم به 
آن طرف از ده نفرشان جی تی را یا بازی کرده یا گیم پلی را 
دیده یا رفته کافی نت دیده یا خانه رفیقش بازی کرده می گویم 
چرا این بازی را اینقدر دوست داری می گوید اپن ورد است و 
می گویم اپن ورد یعنی چه؟ می گویند یعنی جهان باز یعنی هر 
کاری که دوست دارم می توانم انجام بدهم. این تصور غلط را نگاه 
کنید یکی از کارهایی که صدا و سیما می تواند انجام دهد این 
است که می تواند تصور غلط راجع به بازی اصلاح کند. اگر من به 
بچه بفهمانم که دنیای بازی یک دانشگاه علمی ـ کاربردی است 
و یادت می دهد و غرض و منظور دارد. غرضمند و هدفمند است.

ما  نکردیم،  کار  را  فقهش  ما  گفت  مقدم  حسین  آقای 
علوم  متولی  ما  نکردیم  کار  را  فلسفه اش،  موضوع شناسی اش، 
انسانی دنیای بازی بودیم ما برای علوم انسانی دنیای بازی هیچ 
کاری نکردیم به نظر بنده حوزه علمیه شرکت بازی سازی را یتیم 
رها کرده است. یعنی شرکت بازی سازی زحمت جامعه مخالف 
ما را کم کردند مثل فرزندان معتاد. طرف بازی می سازد مثال 
بزنم گاد آف وار درست کرده با یک گرزی می رود می زند این و 
آن را می کشد و الهیاتش مشکل دارد؛ فساد در آن هست کاری 
ندارم. ما این طرف چه درست می کنیم سیاوش، فلان بازی که 
نقطه آغازش مسجد است ولی شمشیر دستش می دهیم و این 
هم بکش بکش است و ما چه کار کردیم و فقط در دنیای بازی 

باید بکش بکش باشد.
در حکمرانی یعنی شما آموزش و پرورش وزارت علوم را درگیر 
 کنید؛ سیاست گذاری و دستگاهش و مرز دیجیتالی را مشخص 
می کنید. همچنین تولید را تقویت  کنید علوم انسانی را تنظیم 
 کنید، وقتی حکمرانی محقق می شود. ما از وضعیت مصرف به 
از آقای کهوند  تولید می رسیم ما الان مصرف کننده هستیم. 

تشکر می کنم که تحلیل های جامع تر و کاربردی تر ارائه کردند.

اولویت های اصلی در  ادامه نشست محمدی نیا پرسید که  در 
سامان دهی بازی های کامپیوتری چیست؟ 

مقدم پاسخ داد دست اندرکاران باید همت کنند و از طریق فشار 
اجتماعی مسئولان را وادار به قانون گذاری و حمایت از تولید 
داخلی کنند. اولویت اول ایجاد فضای گفتگو و شنیدن درست 
حرف ها است. به نظرم فضای گفتگو اکنون در حوزه بازی بسیار 
باید  محدود است. حتی در دانشگاه ها محدود است. معتقدم 
بازی ها را با نگاه تولیدی نگاه کرد. مسیری که دنیا در بازی تا 
بازی ویدئویی رسیده، مسیر بیست ساله نیست. صنعت بازی، 
نتیجه دویست سال صنعت فرهنگ است. ما در حوزه های قبلی، 
بازی های دیگر خیلی رونق پیدا نکرده است. در دنیا فرهنگ 
بوده که بازی تولید می کردند و رایگان منتشر می کردند. باید 
ببینیم انسان ایرانی از چه چیزی خوشش می آید و از چه چیزی 
خوشش نمی آید. از همه مهمتر جلسه های همچون جلسه حاضر 

که بتواند کارشناسان و مسئولان را به گفتگو با هم وادارد.

کهوند در بخش دوم سخنانش گفت بازی را نمی توانیم تک بعدی 
ببینیم. یک پدیده فرهنگی را نمی توان تک بعدی دید. رابطه 
ناامنی اجتماعی حداقل چهار ساعت بحث خالص دارد ما در 
یکساعت خلاصه کردیم. برخی منتقدان اساسا به کنترل معتقد 
نیستند، آقای مقدم معتقد بودند. ما رابطه کاربر و بازی را رابطه 
منفعل می دانیم در نهایت، نه فعال. اصرار دارم که حجم عظیمی 
از بازی در دنیا، با وجود نظام های رده بندی و کنترلی قوی تر، 
آسیب های گسترده ایجاد کرده است. به شدت معتقدم که بازی 
عامل اصلی خشونت در دنیا است و مطالعات گسترده ای از سوی 
خبرنگاران و پلیس انجام شده و نشان می دهد. ما می گوییم بازی 
صرفا مهارت آموز است. چرا باید کودک و نوجوان برخی مهارت ها 
را بیاموزد؟ آمارهای اروپا و آمریکا وحشتناک است. از ارزان ترین 
صنایع فرهنگی در آنجا صنعت بازی است. نظام توزیع ما غلط و 
بی در و پیکر است. درست. اما صدها مسئله درباره بازی وجود 
دارد. چون با بازی تربیت می کنیم. بازی انگیزه ی جنایت و جرم 

نیست، اما مهارت جنایت و جرم را بازی می آموزد.

نقشبازیهایرایانهایدرایجادناامنیهایاجتماعی

سایبری  حملات  دلیل  به  متحده  ایالات  سایبری  امنیت 
بین المللی با تهدیدات فزاینده ای مواجه است. از سوی دیگر، 
کاهش بودجه و تغییرات مدیریتی در آژانس امنیت سایبری 
و زیرساخت )CISA( توسط دولت دونالد ترامپ، نگرانی های 

عمیقی درباره آینده این نهاد ایجاد کرده است.
 به عقیده بسیاری از کارشناسان امنیت سایبری منتقد دولت 
جدید آمریکا، با افزایش پیچیدگی و شدت حملات سایبری، 
تضعیف  در  تعیین کننده  نقشی  ترامپ  دونالد  تصمیمات 

توانایی های امنیت سایبری این کشور خواهد داشت. 
 جِن ایسترلی، مدیر سابق آژانس امنیت سایبری و زیرساخت 
مدیریتش،  دوره  اتمام  از  پیش  گفت وگویی  در   ،)CISA(
هشدار داد که کاهش بودجه و کوچک سازی آژانس، امنیت 
ملی و زیرساخت های حیاتی کشور را به صورت جدی تهدید 

می کند.

 چالش های استراتژیک امنیت سایبری 
ایالات متحده در دوران تحول سیاسی

محمد کهوند - حسین مقدم 
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حکمرانی سه لایه دارد؛ لایه سیاست گذاری،   
لایه قوانین و مقررات و لایه اجرا. ما در حوزه فضای 
بازی های ویدیویی حکمرانی نداریم، مطلق هیچ 
چیز؛ هیچ شأنی از شئون حکمرانی جمهوری 

اسلامی را ندارد. 

مسیر درستی در توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای 
ورزش کشور ترسیم شده است 

و  سی  افتتاحیه  مراسم  در  جوانان  و  ورزش  وزیر 
سومین دوره مسابقات بین المللی جام فجر:

امروز، دختران و پسران ایران زمین، در رشته های 

در  موفق  حضوری  ورزشی  مختلف 
میادین بین المللی دارند و با پویایی، 
و  پیروزی  برای  تلاش،  و  پشتکار 
قهرمانی به میدان می روند و در تمامی 

عرصه ها افتخارآفرینی می کنند.

قهرمانان ورزشی  نسل های گذشته 
ایران از آرش کمانگیر تا پوریای ولی، 
جهان پهلوان تختی و صدها ورزشکار 
مختلف  رشته های  در  ایران  نامدار 
درستی  مسیر  دهنده  نشان  ورزشی 
قهرمانی  ورزش  توسعه  در  که  است 
جامعه  و  شده  ترسیم  حرفه ای  و 
ورزشکشورمان در راه رسیدن به قله و اهتزاز نام نامیِ 

ایران زمین دلاورانه و قهرمانانه تلاش می کنند.

مدیران دو باشگاه استقلال و پرسپولیس نشستی را   
با مسئولان سازمان لیگ درباره میزبانی بازی هایشان در 
ورزشگاه آزادی تهران برگزار کردند. پیش از این مقرر 
شده بود هر یک از این دو تیم تا پایان نیم فصل سه دیدار 

را به انتخاب خودشان در ورزشگاه آزادی برگزار کنند.
استقلال به جز دیدار داربی، بازی هایش مقابل نساجی   

و فولاد و پرسپولیس هم دیدارهایش برابر ملوان و سپاهان 
را در آزادی میزبانی خواهد کرد.

البته هر کدام از این دو تیم یک دیدار دیگر را هم در   
ورزشگاه آزادی میزبانی خواهند کرد.

بازی های سرخابی ها 
در ورزشگاه آزادی مشخص شدند

صدرنشینی نفت تهران

صدرنشینی نفت تهران در پایان مرحله اول پانزدهمین   
دوره رقابت های لیگ برتر شیرجه کشور

مرحله اول از پانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر   
شیرجه باشگاه های کشور در استخر بین المللی ۹ دی 
تهران با صدرنشینی نفت تهران و قرار گرفتن آکادمی 
آزادی و ماشین سازی اراک در جایگاه های دوم و سوم 

به پایان رسید.

دنیا حیدری

لابه لای تمام اتفاقات ناگوار فوتبال، کلنگ زنی کمپ شماره 
۲ تیم های ملی در کرمان خبر خوبی بود که می تواند روزنه 
امیدی باشد، هرچند که این اتفاق باید سال ها قبل رخ می داد، 

اما ماهی هر زمان که از آب گرفته شود، تازه است. 

قابلیت آب و هوایی  این  و  ایران کشوری چهار فصل است 
بهترین ظرفیت برای برپایی کمپ ها و اردو های ورزشی است. 
قابلیت و ظرفیتی که طی همه این سال ها از آن غفلت شده 
و  آب  داشتن  و  بودن  فصل  چهار  همین  درحالی که  است، 
نیاز های کل  هوای مناسب )هر فصل( نه فقط برای تأمین 
ورزش کشور کافیست که ظرفیت مناسبی برای پذیرایی از 
تیم های کشور های همسایه نیز به شمار می رود. البته به شرط 
آنکه زیرساخت های لازم آن مهیا شود تا با یک تیر همزمان 

چند نشان بزنیم. 

برپایی کمپ های ورزشی، به خصوص در نقاط محروم کشور 
نه فقط می تواند باعث اشتغالزایی در این مناطق و رونق ورزش 
در آن شود که می تواند از خروج مقدار قابل توجهی ارز از 
کشور )برای برگزاری اردو های ورزشی خارج از مرز های ایران( 
توسعه  زمینه ساز  می تواند  حال  عین  در  و  کند  جلوگیری 
گردشگری ورزشی نیز شود و با فراهم کردن شرایط جهت 

میزبانی از تیم های سایرکشور ها برای کشور ارزآوری هم کند. 
در واقع ساخت و به بهره برداری رساندن کمپ های ورزشی 
در گوشه گوشه کشور نه تنها هزینه ساز نیست که در واقع یک 
سرمایه گذاری سودآور نیز هست. اتفاقی که طی چند سال 
گذشته چند مرتبه ای بحث آن به میان کشیده شده و انتظار 

می رود که این بحث ها به سرانجام خوب و مثبتی بینجامد. 

مراسم کلنگ زنی ساخت کمپ شماره ۲ تیم های ملی فوتبال 
در کرمان اتفاق قابل توجه و حتی قابل تقدیری است. کمپی 
که پیش از این صحبت ساخت نمونه مشابه آن سال ۱۴۰۱ 
در قشم و ایلام شده بود، پروژه هایی که، اما مشخص نیست 
ساخت آن به مرحله اجرا درآمد یا در حد حرف و امضای 
چند برگه همکاری بین برخی آقایان مسئول باقی ماند. اما 
ابتدای سال جاری نیز صحبت هایی از کلید خوردن احداث 
کمپ ساحلی آماده سازی تیم های ملی در رامسر به میان آمد. 
زیرساختی که نه فقط می تواند جنبه های گردشگری ورزشی 
داشته باشد که می تواند باری از دوش مسئولان فوتبال کشور 
جهت برپایی اردو های آماده سازی در خارج از مرز های کشور 
که بسیار هزینه ساز است، بردارد و به محلی جهت درآمدزایی 
تبدیل شود، درست مثل کمپ کرمان که به گفته تاج، رئیس 
ساحلی  فوتبال  جدید  قطب  به  می تواند  فوتبال  فدراسیون 

ایران تبدیل شود. 

این  ساخت  در  موفقیت 
کمپ های تمرینی می تواند 
و  ساخت  برای  را  راه 
در  بیشتر  و  بهتر  ساز های 
کند  باز  کشور  جای جای 
توجهی  قابل  اتفاق  این  و 
است.  ایران  فوتبال  برای 
تمام  میان  در  که  فوتبالی 
که  تلخی  اخبار  و  اتفاقات 
حول آن چرخ می زند، نیاز 
مبرمی به چنین اتفاقات و 
که  اخباری  داشت.  اخبار 
پس  زین  می رود  انتظار 
که  شود  شنیده  بیشتر 
علاوه  آن،  تکرار  بی تردید 

بر توسعه زیرساخت ها، توسعه فوتبال کشور را نیز به دنبال 
دارد، چراکه شرایط را برای جذب افراد به ورزش و فوتبال 
حتی در مناطق محروم نیز مهیا می کند. مناطقی که بی شک 
استعداد های قابل توجهی دارند، اما عدم دسترسی به امکانات 

باعث هدر رفتن آن می شود، ولی برپایی کمپ های تمرینی 
می تواند شرایط را تغییر دهد و اتفاقات خوبی را رقم بزند و 
چه بسا حتی نظر بخش خصوصی را نیز جهت سرمایه گذاری 
جلب کند که در آن صورت رونق اقتصادی را هم به دنبال 

خواهد داشت و دوسر سود خواهد بود.

کمپ های تیم ملی، روزنه امید فوتبال 

سریال »حشاشین« که در طول شش ماه و   
با بودجه ای قریب به دوازده میلیون دلار ساخته 
شده، عملاً پروژه ای بزرگ بوده و با سریال های 
تاریخی ایرانی که با بودجه های کلان ولی در 
قابل  می شوند  ساخته  متمادی  سالیان  طول 

قیاس نیست.

دنیا مالی


